
Edvard Kardelj
S tovarišem Kardeljem 

je slovenski narod izgubil 
sina, ki mu je dal enkrat
ni prispevek v boju za na
cionalno osvoboditev, za 
njegovo socialno preobraz
bo, za postavitev trdnih 
temeljev, ki so delavski 
razred in vse delovne lju
di Slovenije za vselej po
vezali z narodi in narod
nostmi jugoslovanske so
cialistične in samouprav
ne federativne skupnosti. 
V njej delovni ljudje na 
temeljih samoupravljanja, 
ki mu je prav tovariš Kar
delj dal teoretične osnove 
in opredelil smeri razvo
ja, varujejo in krepijo svo
jo samobitnost, razvijajo 
svojo materialno in du
hovno kulturo ter jo ust
varjalno povezujejo s so
dobnimi dosežki človeštva 
in mednarodnega delav
ske gibanja.

Jugoslovanska revoluci
ja je s tovarišem Karde
ljem izgubila borca, naj
bližjega sodelavca tovari
ša Tita, katerega življenje 
in delo sta bila zadnjih 
petdeset let z neomajno 
zvestobo povezana z napo
ri najnaprednejših sil na
ših narodov, ki jih je zdru
ževala komunistična parti
ja, kar je trdno vtkano v 
razvoj in uspehe revoluci
onarnega delavskega giba
nja jugoslovanskih naro
dov, v delavsko gibanje v 
svetu ter idejo in prakso 
neuvrščenosti.

Izgubili smo narodnega 
heroja, misleca, junaka so
cialističnega reda, državni
ka, tovariša in človeka, ki 
je s svojim delom in živ
ljenjem dal izjemen pris
pevek razvoju socialistič
ne misli in prakse pri nas 
in v svetu.



POSLOVANJE V LETU 1978
Ugotovitve ob zaključnem računu

Smo v obdobju, ko po
drobneje analiziramo do
sežke preteklega poslovne
ga leta, istočasno pa se 
dogovarjamo tudi za do
ločene ukrepe, ki naj bi 
prispevali k izboljšanju 
poslovanja in medseboj
nih odnosov v letu 1979. 
Informacija bo skušala 
vsaj delno osvetliti oba 
vidika.

Poslovanje v letu 1978 
je potekalo v razmerah 
nadaljnjega izgrajevanja 
našega gospodarskega in 
družbenega sistema. Ned
vomno je iskanje določe
nih novih rešitev med u- 
deleženci v združenem de
lu potekalo včasih tudi v 
različnih smereh, ki pa so 
imele enake cilje — čim- 
doslednejše uveljavljanje 
načel Zakona o združe
nem delu. V danih razme
rah so posamezne temelj
ne organizacije v Ingradu 
bile bolj ali manj uspeš
ne, odvisno od vrste raz
logov.

Za OZD Ingrad kot ce
loto lahko ugotovimo, da 
je v preteklem letu dose
gala visoko stopnjo rasli. 
Dosežen je celotni priho
dek v višini skoraj dvesto 
starih milijard dinarjev, 
kar predstavlja povečanje 
za 78%, v primerjavi z le
tom 1977.

Še občutnejši je porast 
dohodka, ki se je več kot 
podvojil, vendar je zlasti 
na tem področju več spre
memb v sistemu ugotav
ljanja dohodka, ki ga av- 
tomatsko višajo. Omeniti 
je potrebno predvsem tri 
bistvene elemente, ki se v 
letu 1978 izkazujejo v do
hodku, medtem ko so se 
prejšnja leta v celotnem 
prihodku. To so pospešena 
amortizacija, ki zlasti v 
nekaterih TOZD predstav
lja precejšnjo postavko, 
stroški skupnih služb in 
stroški tople malice. Vse 
tri postavke predstavljajo 
skoraj deset starih mili- 
ard dinarjev.

In še negativen vpliv te 
obračunske spremembe:

Zaradi večjega dohodka, 
ki predstavlja osnovo za 
marsikateri prispevek, so 
občutno porastle tudi ob
veznosti, ki bi v normal
nih razmerah ne nastopile 
in tako vplivale na zmanj
šanje čistega dohodka.

Prikazujemo nekatere 
pomembnejše podatke:

Element 1977
Celotni
prihodek 1,115.494
Dohodek 243.944
Cisti dohodek 203.630

Rast čistega dohodka za
radi nekaterih neugodnih 
tendenc v prekomernem 
porastu izdatkov, ki gredo 
iz dohodka, nekoliko zao
staja. To velja za nekate
re prispevke samouprav
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nim interesnim skupno
stim, predvsem pa za ne
katere izdatke, ki se po
krivajo iz dohodka — na 
primer plačilnega prome
ta, kjer so indeksi pora
sta izdatkov 600 ali 800 
nekaj povsem običajnega.

Tudi delitev čistega do
hodka je nekoliko neugod
na; zlasti pada delež či
stega dohodka, ki je na
menjen za razširjeno re
produkcijo TOZD. Pri tem 
v povprečju ugotavljamo, 
da stopnja porasta oseb
nih dohodkov zaostaja za 
več kot 10% za rastjo či
stega dohodka in so zato 
na slabšo udeležbo sred
stev za akumulacijo TOZD 
vplivali ostali elementi či
stega dohodka, predvsem 
izjemno visok porast sred
stev za rezervni sklad (ka
teremu je tudi osnova do
hodek) in tudi obveznosti 
po sprejetih samouprav
nih sporazumih.

Poslovanje posameznih 
temeljnih organizacij je 
bilo v glavnem uspešno, 
če gledamo porast celot
nega prihodka. Nekoliko 
slabša pa je slika delitve 
čistega dohodka, ker so 
nekatere temeljne organi
zacije formirale le toliko 
čistega dohodka, da so po
krile vse predpisane in 
druge obveznosti po spo
razumih ter namenile del 
sredstev, razen za sklad 
skupne porabe, tudi v po
slovni sklad za potrebe 
TOZD.

Med temeljnimi organi
zacijami gradbene opera- 
tive je najugodnejše rezul
tate izkazala TO Ljublja
na, kateri sledijo TO GO 
Celje, Rogaška Slatina, 
Slovenske Konjice in Ža
lec. Relativno skromne re
zultate pa izkazujejo TO 
Šentjur ter Laško.

Med drugimi temeljnimi 
organizacijami je naju
spešnejše poslovala TO 
Proizvodni obrati, ki je u- 
stvarila tolikšen čisti do
hodek, da ji omogoča del 
tega nameniti v poslovni 
sklad za lastne potrebe. 
Podobno velja tudi za TO 
Mehanizacija, ki ji sicer 
ni uspelo formirati čiste
ga dohodka v višini, da bi 
pokrila vse potrebe, je pa 
namenila precejšnji del 
dohodka v pospšeno amor
tizacijo. Prav tako sta na
menila del dohodka za po
spešeno amortizacijo tudi

1978 Indeks 78/77

1,971.870 178
494.491 202
341.034 168

TO IGM Medlog in TO 
Lesni obrati Gomilsko.

Na splošno lahko še en
krat ugotovimo, da je bila 
delitev čistega dohodka le
tos izredno neugodna za 
TOZD in delavci ob spre
jemanju zaključnega ra
čuna v glavnem nimajo

možnosti rapravljati o raz
ličnih variantah delitve, 
ker so že sprejete visoke 
obveznosti angažirale pre
težen del čistega dohodka.

Na relativno skromni 
del čistega dohodka, ki ga 
vsaka temeljna organizaci
ja lahko nameni po delit
vi za poslovni sklad, je 
vplivala vrsta vzrokov. Ne
ugodno vplivajo na gospo
darjenje in s tem na do
hodek zlasti neurejene raz
mere na trgu surovin in 
materiala, težave pri pre
skrbi z uvoznim reproma- 
terialom in rezervnimi de
li, velik odliv delovne sile, 
neugodni premiki v struk
turi delitve dohodka in či
stega dohodka v korist 
vseh oblik porabe itd. Ker 
na glavnino teh dejavni
kov temeljne organizacije 
(razen delno na področju 
delitve) ne morejo bistve
no vplivati, je potrebno 
večjo skrb posvetiti pred
vsem notranjim razmeram 
tako v temeljnih organiza
cijah, kot tudi v delovni 
skupnosti skupnih služb.

V temeljnih organizaci
jah je treba poleg običaj
nih kazalcev o poslovanju, 
podrobno proučiti tudi ne
katera ključna vprašanja s 
področja gospodarjenja in 
dohodkovnih odnosov ter 
o lem zavzeti določena sta
lišča, oziroma sprejeti 
sklepe.

Področje dohodkovnih 
odnosov je v razvojni fa
zi. Določeni rezultati so 
doseženi na področju zdru
ževanja dela in sredstev. 
Podpisali smo nekatere 
samoupravne sporazume, 
zlasti s TOZD, ki proizva- 
jajo gradbene materiale 
(Cementarna Anhovo) in z 
OZD, kjer imamo poslov

ne interese kot izvajalci 
del (TRC Rogla).

Na področju ustvarja
nja skupnega prihodka v 
preteklem obdobju niso 
dovolj zaživeli odnosi v 
smislu sprejetega samou
pravnega sporazuma o os
novah in merilih za ugo
tavljanje skupnega prihod
ka. Kvaliteten napredek 
bo potrebno doseči na po
dročju združevanja sred
stev za skupno opredelje
ne naložbe, v skladu s sta
lišči, ki jih je sprejel fi
nančni svet v letu 1978.

Temeljne organizacije 
gradbene operative bodo 
morale prevzemati nove 
objekte v letu 1979 več
krat po načelih skupnega 
prihodka, skupno s TO 
Proizvodni obrati in TO 
Lesni obrati, pa tudi s TO 
Mehanizacija ter TO IGM. 
Pri tem je osnove za sku
pno pridobivanje prihod
ka potrebno še podrobne
je proučiti in izpopolniti. 
To velja zlasti za slednji 
dve temeljni organizaciji. 
Na vzorčnih primerih naj 
TO proučijo predvsem 
medsebojne dohodkovne in 
proizvodne odnose, še po
sebej pa vpliv obstoječega 
cenovnega in obračunske
ga sistema na realnost 
udeležbe v celotnem pri
hodku.

Na področju pridobivan
ja skupnega dohodka z 
združevanjem dela in sred
stev se bodo morale te
meljne organizacije več
krat dogovarjati za zdru
ževanje sredstev za posa
mezne namene, kjer bo 
prisoten skupni interes.

Področje organizacije de
la in kadrovske politike je 
v zadnjem letu doživelo 
določene spremembe v po
zitivnem smislu. Zlasti na 
področju organiziranja ne
katerih funkcij'so vnešena 
v organizacijo nova spo
znanja.

Precejšnje so še slabosti 
na področju operativne or
ganizacije dela, zato je po
trebno izvesti ukrepe in 
uvesti nekatere nove reši
tve.

Jasno je, da so osnovni 
dejavnik boljše organizaci
je kvalitetni kadri. Zato je 
posebno skrb, tako z or
ganizacijo dopolnilnega iz
obraževanja ob delu, kot s 
sistematičnim izobraževa
njem mladih strokovnja
kov, predvsem na tehnič
nem področju.

Na področju poslovne di
scipline je potrebno dose
či kvaliteten premik, zla
sti uvajanje večje delov
ne discipline, spoštovanje 
sprejetih rokov, izvajanje 
poverjenih nalog itd. Uve
sti je potrebno večjo kon
trolo na vseh področjih de
la in tudi ustrezno sank
cioniranje kršilcev.

Našteti ukrepi morajo 
vplivati poleg doslednejše
ga nagrajevanja po delu in 
rezultatih dela tudi na 
boljšo izkoriščenost kapa
citet, predvsem pa na u- 
godnejše rezultate poslo
vanja v letu 1979.

Ugotavljamo, da spreje
le obveznosti zahtevajo od 
slehernega člana kolektiva 
maksimalno angažiranje 
na vseh področjih dela, 
predvsem pa na realizaciji 
navedenih nalog.

Temelji plana za leto 
1979 zato morajo oprede
liti podrobno vsa področ
ja poslovanja, predvsem pa 
jasno začrtati naloge in 
cilje ter nosilce za vsako 
konkretno akcijo.

Le ob polnem angažira
nju bomo konec leta lah
ko ugotavljali, da smo po
slovali še uspešneje kot v 
preteklem letu.

Janko Golob, dipl. oec.

V Levcu -je bil januarja svečano odprt prodajni center »Le snina«, zgrajen po našem 
montažnem sistemu



INGRADOVIH 20 LEI
V zadnji številki Glasila 

smo opisali, kako je na
stalo GIP Ingrad. Danes 
pa bi želeli prikazati po
samezna obdobja v poslo
vanju Ingrada. Že kar na 
začetku moramo poveda
ti, da kolektivu ni bila pot 
posuta z rožicami, temveč 
se je moral zelo trdno spo
prijeti z razmerami na tr
žišču in tudi z lastno or
ganiziranostjo.

Na gradbeno dejavnost 
močno vpliva splošno gos
podarska in investicijska 
politika države in gospo
darskega stanja v svetu na 
sploh. Prav zaradi tega je 
razvoj gradbeništva na 
splošno odvisen predvsem 
od zunanjih faktorjev in 
šele potem od samih ho
tenj in sil delavcev v ko
lektivu.

Prvo leto 1959 beležimo 
kot leto organiziranosti 
novega podjetja, uvajanje 
novega enotnega sistema 
poslovanja, uvajanje so
dobnejše organizacije, se
lekcije zastarelih in raz
ličnih tehnologij v poeno
tenje, usposabljanje ka
drov za delo v naši novi 
organizaciji in začetek ure
sničevanja sprejetih ciljev 
v poslovanju Ingrada. U- 
veden je bil nov sistem na
grajevanja, izvoljeni orga
ni upravljanja in vodstva 
družbenopolitičnih orga
nizacij. V tem letu je bil 
dograjen in vseljen prvi 
samski blok v našem na
selju v Riharjevi ulici. V 
njem je pričela s poslo
vanjem tudi prva lastna 
ambulanta. Temu samske
mu domu in naslednjim 
so se počasi umikale le
sene barake, delavcem pa 
se je večal na tem področ
ju standard.

Že v naslednjem letu 
1960 je tako organiziran

kolektiv dosegal prve vid
ne rezultate v poslovanju. 
Lastna proizvodnja je po
rasla kar za 35" „ pri mi
nimalnem povečanju za
poslenih 4%. Iz ostanka 
dohodka (dobička) pa smo 
z lastnimi sredstvi opra
vili prve nabave mehani
zacije.

Nadaljevanje tako od
lično zastavljenega poslo
vanja podjetja in doseže
nih rezultatov v začetku 
pa je prekrižala kriza že 
kar na začetku 1961 leta, 
ki je trajala še vse nasled
nje leto 1962.

Kriza je bila v tem, da 
se je obseg investicij z u- 
pravnimi ukrepi močno 
zmanjšal. Nekatera dela 
so bila celo ustavljena. Na 
novo začetih objektov je 
bilo zelo malo. Gradbena 
podjetja so si z vsako ce
no hotela zagotoviti obstoj 
in da bi pridobila vsaj ne
kaj del, so si na licitaci
jah neusmiljeno konkuri
rala in zbijala cene. Po
samezni investitorji so to 
stanje izkoriščali in izsi
ljevali še nižje cene.

Te razmere so zadale ko
lektivu hude posledice. 
Odpustiti smo morali kar 
25% vseh zaposlenih. Ka
ko je to bilo hudo, naj 
nam povedo kriteriji, ki 
smo jih upoštevali pri od
povedih. Odpoved so dobi
li predvsem delavci, ki so 
imeli doma nekaj zemlje 
in delavci, katerih zakon
ski tovariš je bil kje drug
je zaposlen, vse to, da bi 
njihovo socialno stanje ne 
bilo preveč ogroženo. Šte
vilo zaposlenih je padlo 
od 2125 na 1586. Neizkori
ščena je bila mehanizaci
ja, padla je storilnost, kar 
vse je vplivalo na slabe 
poslovne rezultate.

V letu 1963 je ponovno

oživela gradbena dejavno
st. Bili smo polno zapo
sleni. Nabavili smo celo 
nekaj nove gradbene me
hanizacije in sprejeli na 
novo nekaj delavcev. V 
tem letu smo uvedli v 
proizvodnjo montažni si
stem Jugomont, povečali 
udeležbo mehanizacije pri 
delu, skrajšali čas gradnje 
in izvedli reorganizacijo 
poslovanja, kar vse je po
gojevalo tudi občutno po
večanje produktivnosti de
la. Tako ugodno gibanje 
se je nadaljevalo tudi v 
naslednjem letu 1964. Ti 
dve leti bi lahko označili 
kot najuspešnejši v razvo
ju Ingrada. V primerjavi 
z, letom 1959 se je lastna 
proizvodnja povečala v le
tu 1963 za 35%, v letu 
1964 pa celo za 49%. Tudi 
število zaposlenih se je po
večalo v letu 1963 in 1964 
za 72 delavcev. Pri tem pa 
in so upoštevani sezonski 
delavci.

Leto 1965 označujemo z 
letom gospodarske refor
me, s katero smo dobili 
tudi nove dinarje.

V smislu ukrepov go
spodarske reforme, se je 
kolektiv Ingrada maksi
malno angažiral in dose
gel lepe rezultate pri iska
nju notranjih rezerv in pri 
zvišanju produktivnosti de
la. Poslovni rezultati nam 
to potrjujejo.

V primerjavi z rezultati 
v letu 1959, se je brutto 
produkt povečal za 37 %, 
lastna proizvodnja za 50 
%, vrednost mehanizacije 
za 95 %, produktivnost za 
100 % ob 25 % manjšem 
številu zaposlenih. Ugodna 
gibanja so se nadaljevala 
še v letih 1966/1967.

Toda že naslednje leto 
1968 so se razmere na 
gradbenem tržišču ponov

no zaostrile. Z upravnimi 
ukrepi so bile predpisane 
restrikcije (omejitve) inve
sticij. Tudi več že zače
tih gradenj je bilo ustav
ljenih. Investitorji so že
leli čimprej priti do no
vih objektov, pa so jih 
oddali v izvajanje brez za
gotovljenih finančnih sred
stev. Vse to pa je škodo
valo stabilnosti gospodar
stva in gospodarski refor
mi, sprejeti v letu 1965. 
Vendar so bili taki ukrepi 
nujni.

Leta 1969/1970 in 1971 
smo poslovali še kar pod 
normalnimi pogoji in pri 
tem dosegali poprečne po
slovne rezultate. Pomemb
no za kolektiv in nadalj- 
ni razvoj pa je bil samo
stojen nastop Ingrada v

inozemstvu. Tako smo s 
L L 1970 samostojno na
stopili na gradbenem tr
žišču v ZR Nemčiji. Pred 
tem smo sicer s posamez
nimi skupinami delali v 
tujini kot podizvajalci 
gradbenim podjetjem Kon
struktorju in Stavbarju iz 
Maribora. Na delu smo 
imeli v sektorju za ino
zemstvo v ZR Nemčiji v 
letih 1970 in 1971 med 300 
in 400 delavci. Za tem pa 
se je število manjšalo, ker 
so potekla dovoljenja za 
delo delavcem. Ustanovili 
smo lastne firme in sicer 
v ZRN Ingrad GmbH s se
dežem v Bukstehude in v 
Hamburgu, kasneje pa še 
Ingrad GmbH s sedežem 
na Dunaju. V letih 1970 
do konca leta 1972 je In
grad dosegel v ZR Nemči
ji izredno visok dobiček 
in sicer 3,789.253 DM, kar 
bi bila današnja vrednost 
okoli 379 milijonov deviz
nih dinarjev. Vsa ta sred
stva je pri svojem poslo
vanju delovna organizaci
ja uporabila pretežno za 
nakup opreme in mehani
zacije. V kasnejših letih je 
zaradi nastopa gospodar
ske krize, predvsem pa za
radi kadrovskih težav, de
lo v tujini usihalo in tako

smo povsem prenehali z 
delom v letu 1977, z likvi
dacijo firm v Nemčiji in 
Avstriji.

Če se vrnemo zopet na 
domače razmere nazaj v 
leto 1972, ugotovimo, da 
je to leto mejnik in zna
čilno za nadaljni razvoj 
samoupravljanja, saj se je 
začel proces uresničevanja 
tako imenovanih delavskih 
ustavnih amandmajev 21 
in 22. V naslednjem letu 
1973 smo te amandmaje 
že uresničili in podpisali 
zgodovinski akt: samou
pravni sporazum o zdru
žitvi v GIP Ingrad in or
ganiziranju TOZD. Organi
zirane so bile tri temeljne 
organizacije in sicer:
— TOZD Gradbena opera- 

rativa

— TOZD Proizvodni obra
ti

— TOZD Industrija grad
benega materiala.

Organizirane so bile tu
di strokovne službe v po
sebno delovno skupnost.

Delavci v Ingradu čutijo 
potrebo po nadaljnem 
združevanju in povezova
nju v gospodarstvu ter se 
na referendumu odločijo, 
da se združijo s še šesti
mi slovenskimi gradbeni
mi podjetji, (Stavbar Ma
ribor, Pionir Novo mesto, 
Tehnika Ljubljana, Obno
va Ljubljana, Gorica No
va Gorica, Projekt Kranj) 
v združeno gradbeno pod
jetje GIPOSS Ljubljana, o 
čemer je bil podpisan Sa
moupravni sporazum 20. 
12. 1973. Pred tem je bil 
GIPOSS le poslovno zdru
ženje.

V letu 1974 vpeljemo v 
proizvodnjo najmodernej
šo tehnologijo gradnje sta
novanj po francoskem si
stemu tunelskih opažev 
OUTINORD. Nadaljuje se 
nakup nove opreme in me
hanizacije. Začenja se ob-

(nadaljevanje na strani 4)

Ingrad 3Med zahtevne objekte, ki jih je zgradil Ingrad, uvrščamo Termoelektrarno Trbovlje

Hotel Celeia, zgrajen v začetnem obdobju Ingrada



Kako gospodarimo z 
družbenim premoženjem
KRITIČNE UGOTOVITVE 
IN POMEMBNI NAPOTKI

Popis vseh materialnih 
vrednosti po temeljnih or
ganizacijah in po stanju 
na dan zadnjega decemb
ra lanskega leta je izvr
šen.

Komisije za permanent
ni popis med letom so po
pisovale vse materialne 
vrednosti, razen zemljišč 
in zgradb, poslovnega in
ventarja, vrednostnih pa
pirjev in blagajne, terja
tev in obveznosti, tehnične 
knjižnice in osnovnih sred
stev v temeljnih organiza
cijah združenega dela Me
hanizacija, IGM Medlog, 
Proizvodni obrati, Lesni 
obrati, ekonomat DSSS, 
Izobraževalni center, labo
ratorij v Medlogu in splo
šne ter zobne ambulante.

Komisije za permanent
ni popis so svoje delo do
bro opravile.

Dejanska proizvodnja ob 
upoštevanju inflacije se je 
po podatkih Biroja grad
beništva Slovenije lani po
večala za okoli 38 %. Za
loge reprodukcijskega ma
teriala so se povečale pa 
samo za 29 % v primer
javi z letom 1977, kar je 
znatno manj kot v pred
hodnem obdobju, ko so se 
povečale za 59 %.

Iz teh primerjav je raz
vidno, da smo lani hitre
je obračali finančna sred
stva, ki ležijo v zalogah 
reprodukcijskega materi
ala. Tako smo prihranili 
znatna sredstva.

Zaloge drobnega inven
tarja in zaščitnih sredstev 
so porasle za 7S°/0 v pri
merjavi s 1977 letom, re
alno povečanje lastne pro
izvodnje pa je 38 %, kar 
pomeni, da so te zaloge 
prekomerno porasle za 40 
%. Zaradi povečanja last
ne proizvodnje smo mora
li lani nabaviti naslednje 
opaže in opremo: 251 kv. 
metrov Outinord opažev, 
1050 kv. metrov veliko- 
stenskih opažev, 1191 kd 
Ponso nosilcev, 12 kd je
klenih opažev za strehe, 
35 m okroglih opažev za 
strehe, 5800 kd železnih 
podpor, 816 m panojev za 
gradb. ograje, 2845 kv. me
trov gradbiščnih lesenih 
barak v skupni vrednosti 
21,5 milijona dinarjev. Za
radi teh novih nabav so 
zaloge prekomerno poras
le. S temi opaži bomo lah
ko hitreje in ceneje gra
dili.

Pri razhodovanju in 
manjku poslovnega inven
tarja (oprema pisarn in 
naselij) smo ugotovili, da 
so odpisi vsako leto večji. 
Največ poslovnega inven
tarja manjka v TOZD GO 
Laško in TOZD Celje. Ta 
oprema se na gradbiščih 
prekomerno uničuje. Več
krat se seli iz kraja v kraj 
pri tem se ne pazi pri na
kladanju in razkladanju

Ingrad 4

itd. Vrh tega se oprema 
premešča med gradbišči 
in temeljnimi organizaci
jami brez dokumentacije. 
Tako so inventurne vskla- 
ditve vselej zamudne.

Predlagamo, da vsaka te
meljna organizacija dolo
či osebo, ki bo kot gos
podar zadolžena za po
slovni inventar in osnovna 
sredstva.

Ivan Čmak

Največjo vrednost ima
mo v osnovnih sredstvih.

Težke stroje koristimo 
optimalno z normalnim 
vzdrževanjem. Tu so stroj
niki zadolženi za posamez
ne stroje. Zaradi izrablje-

(Nadaljevanje s 3. strani) 
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dobje velikega vsestran
skega vzpona in razvoja 
Ingrada. V letu 1975 sprej
memo obsežen stabilizacij
ski program pod geslom 
»PRODUKTIVNOST IN 
VARČEVANJE«. Stabiliza
cijski program sprejmejo 
tudi vse temeljne organi-

nih strojev in povečanja 
lastne proizvodnje, je lani 
primanjkovalo težkih ka
mionov, bagrov, buldožer
jev in komprimacijskih 
strojev. Teh manjkajočih 
strojev si ne moremo iz
posoditi pri drugih podje
tjih v celoti, ker v sezo
ni vsakomur manjkajo 
prav težki stroji.

Za lahko mehanizacijo 
porabimo za vzdrževanje 
veliko preveč finančnih 
sredstev. Te stroje posoja 
TOZD Mehanizacija te
meljnim organizacijam 
gradbene operative. Na teh 
strojih največkrat ne de
lajo dovolj usposobljeni 
strojniki. Vzdrževanje je 
slabo, evidenca premikov 
pomanjkljiva. Tako je in
venturna komisija v letu 
1977 prikazala večje števi
lo strojev kot manjko. La
ni so se ti stroji znova 
našli kot višek.

Če manjkajo lahki stro
ji, so odtujeni in to bi mo
rali obravnavati v gradbe
nih temeljnih organizaci
jah kot osebno obremeni
tev. Na vsakem gradbišču 
bi moral biti zadolžen 
strojnik, ki bo znal rav
nati in vzdrževati tako 
imenovano lahko mehani
zacijo.

Dejstvo je, da bi pri
hranili znatna finančna 
sredstva, če bi v poslova
nju izboljšali naslednje:

zacije v katerega se ak
tivno vključujejo vsi de
lavci in vsa področja de
la. Dogovorili smo se za 
obsežne naloge in ukrepe 
ter tudi uspeli. Ta stabi
lizacijski program izvaja
mo še danes.

V teku leta delavec na 
podlagi ustave in Zakona 
o združenem delu na no

vo organizirajo temeljne 
organizacije. Iz doslej ene 
TOZD gradbena operativa, 
v kateri je združevalo de
lo okoli 1400 delavcev, or
ganizirajo 6 TO za grad
beno operativo, ki imajo 
svoje sedeže v Celju, Šent
jurju, Slov. Konjicah, La
škem, Žalcu in Ljubljani. 
Vso mehanizacijo združijo 
v novo temeljno organiza
cijo Mehanizacijo. Delavci 
Projektivnega oddelka or
ganizirajo svojo temeljno 
organizacijo Projektivni 
biro.

Organizirana je tudi po
sebna temeljna organizaci
ja Družbeni standard, ka
tera pa preneha s poslova
njem ob koncu leta 1977, 
dejavnost pa se priključi 
v DSSS. Pričenja se širo
ka družbena aktivnost in 
povezovanje v gospodarst 
vu v duhu ZZD, ki je bil 
sprejet 1976. leta. Delavci 
manjših delovnih organi
zacij s področja gradbeni
štva vidijo svojo prihod
nost v združevanju, pri če
mer jim dajejo vso oporo 
družbenopolitične organiza
cije in skupnosti. V druž
benih planih in občinskih 
resolucijah Ingrad ponov
no dobi svoje mesto kot 
nosilec ravoja gradbeništ
va v Celju in celjski re
giji. Uspešno je bila oprav
ljena integracija s TOZD 
Gradbeništvo Hmezad v 
Žalcu v letu 1977, s SGP 
Rogaška Slatina, prav ta
ko v letu 1977, delno pa 
tudi z Montano Žalec v le
tu 1976 (Kamnolom Libo
je). S temi združitvami se 
na novo organizira TOZD 
Gradbeništvo Rogaška Sla
tina, druge temeljne orga
nizacije pa povečajo obseg 
poslovanja, zlasti TOZD 
PO, IGM in Mehanizacija. 
Konec leta 1977 se obrati 
na Gomilskem izločijo iz 
TOZD PO in organizirajo 
kot samostojna temeljna 
organizacija Lesni obrati.

V letih 1976, 1977 in 1978 
je še posebej intenzivna

Študije, ki so bile v le
tu 1978 izdelane vzpored
no v štirih evropskih de
želah so ugotovile, da pro
jektne napake zvazemajo 
v Zvezni republiki Nem
čiji 40 % vseh vzrokov 
poškodb, najvišji je ta 
odstotek v Belgiji 49 %, 
na Danskem 36,6 %. Pri iz
vedbenih napakah ima naj
manjši odstotek Romuni
ja 19,4 %, Nemčija 29,3 %, 
odstotek napak v materi
alu je najvišji na Dan
skem 25 % in Romuniji 
22 %, medtem ko je v 
Nemčiji le 14,5 %. Nepra
vilna uporaba materialov 
je najmanj pogosta na 
banskem 8,7 %, najbolj pa 
pa v Romuniji 11 o/0, med
tem ko je erozija dokaj 
izenačena.

Študija nadalje ugotav
lja, da so projektne napa
ke na prvem mestu zato, 
ker projektanti nimajo 
»pravega odnosa« do grad-

družbenopolitična dejav
nost, v katero so vključe
ne vse strokovne službe, 
organi upravljanja in druž
benopolitične organizacije. 
Do konca leta 1978 so 
sprejeti vsi samoupravni 
akti in opravljena reorga
nizacija poslovanja, kot je 
bilo to določeno z zako
nom o združenem delu, z 
zakonom o delovnih raz
merjih in drugih.

Na proizvodnem področ
ju smo v letu 1976 uvedli 
svoj lastni montažni si
stem Ingrad, ki je rezul
tat dela in izkušenj naših 
strokovnih delavcev. Mo
dernizirali in na novo opre
mili smo vrsto obratov, 
povečali proizvodnjo in 
razširili proizvodnjo na 
nove proizvode. Nabavili 
smo moderno mehanizaci
jo za potrebe gradbene 
operative. Samo v letu 
1974 do 1977 smo nabavili 
osnovnih sredstev v vred
nosti okoli 231 milijonov 
din.

V letih od 1974 pa vse 
do danes Ingrad v vsem 
svojem obdobju doživi svoj 
naj večji razvoj in se uvr
sti v vseh pogledih v sam 
vrh slovenskih gradbenih 
delovnih organizacij: z re
alizacijo v letu 1978 okoli 
200 milijard starih dinar
jev z nad 3000 zaposleni
mi in z vrednostjo poslov
nih sredstev nad 300 mili
jonov dinarjev.

Zavedam se, da morda 
marsikateri pomemben do
godek ni omenjen. Veliko 
sem opisal po spominu, 
ker v arhivu v tem smi
slu ni dokumentacije. 
Kljub temu pa upam, da 
sem uspel predstaviti te
žave in uspehe o delu ko
lektiva Ingrad v njegovem 
20-letnem delu. V nasled
nji številki pa bomo v na
daljevanju objavili še pre
gled, kaj vse smo zgradili, 
kako smo se izobraževali, 
za koliko smo po 20 letih 
bogatejši in podobno.

Franjo Čevnik, iur.

benih materialov. Potreb
no bi bilo čim več dopol
nilnega izobraževanja pro
jektantov, da bi sledili raz
voju tehnike.

Tudi odstotek izvedbe
nih napak je prevelik in 
ne zahteva le znatne sa
nacijske stroške in sodne 
spore, ampak škodi tudi 
ugledu izvajalca. Včasih so 
krivi tudi proizvajalci 
gradbenih materialov, ker 
v svojem propagandnem 
materialu pripisujejo svo
jim izdelkom lastnosti, ki 
jih dejansko nimajo in s 
tem zavajajo projektante 
in izvajalce. Rešitev tega 
problema, zaključuje štu
dija, je edino v stalnem 
strokovnem izpopolnjevan
ju kadrov, ker se lahko 
na ta način prepreči 70% 
vseh napak.

V letošnjem letu bodo 
enake analize vzrokov po
škodb izvedli še v Franci
ji, Angliji in Nizozemski.

Elza Črepinšek, dipl. arh.

— Opažne plošče se po gradbiščih prekomerno uniču
jejo, ker se nove premalo namažejo z opažnim oljem, 
pri razopaževanju pa se zaradi nepazljivosti delavcev 
lomijo vogali plošč. Po tovarniških podatkih se tak
šne plošče uporabijo vsaj 20 do 25 krat. Pri nas zna
ša njihova uporaba samo od 10 do 15 krat.

— Nekatera gradbišča še vedno nimajo dovolj smisla 
za skladiščenje materialnih zalog. Zato se nekateri 
materiali v deponijah uničujejo. Gradbiščne ceste so 
slabo vzdrževane, kar povzroča zastoje pri transpor
tih in prekomerne okvare na vozilih.

— Za velikostenske opaže Outinord je zaradi nepazlji
vosti monterjev preveč vzdrževalnih del. Za komple- 
tiranje in vzdrževanje opažev, ki se prestavljajo iz 
enega gradbišča na drugo, rabijo ključavničarji 400 
do 700 delovnih ur.

— Nekatere montažne lesene barake se postavljajo na 
vlažno tamponsko podlago. Zato se spodnji deli ba
rak uničujejo. Do prekomernih poškodb prihaja tudi 
zaradi nestrokovnega montiranja in demonliranja ba
rak. To delo bi lahko bolj uspešno opravljala spe
cializirana delovna skupina.

— Vsako leto ugotavljamo iste napake v gospodarjenju 
z družbenim premoženjem. Imamo poslovnik o skla
diščnem poslovanju in tudi odgovornosti posamezni
kov so znane, toda ukrepov za neodgovorno poslo
vanje posameznikov je premalo.

Ivan Cmak

ZANIMIVOSTI IZ 
GRADBENIŠTVA

Vzroki poškodb na objektih
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Veliko objektov
V poslovnem letu, ki je 

za nami, je temeljna or
ganizacija GO Žalec zgra
dila pomembne objekte, 
med katerimi velja pose
bej omeniti naslednje: Os
novnošolski center Žalec, 
Kulturni dom Vransko, 
blok v Libojah, halo za 
TT Prebold, skladiščno ha
lo za Surovino Vrbnje, ha
lo za Zarjo Petrovče, halo 
z upravnim poslopjem to
varne nogavic Polzela, stol
piče Prebold, adaptacijo 
šole Prebold, priročno 
skladišče LIK Šempeter in 
še druge manjše objekte.

Seveda pa ob tem ugo
tavljamo, da nismo bili 
povsod in toliko uspešni, 
kot si je želel in nenehno 
prizadeval naš 200 članski 
delovni kolektiv. Razloge 
za to bi lahko iskali v po
manjkanju kvalificiranih 
delavcev, v pretirano krat
kih rokih izgradnje objek
tov, pa tudi sama razdrob
ljenost objektov je zelo o- 
virala organizirano delo.

V tem letu imamo v iz
gradnji prav tako lepo 
število objektov (Dom os
krbovalcev Grmovje, hotel 
Golding — Rubin Žalec, 
60 stanovanjski blok na 
Polzeli, poslovni objekt z 
vratarnico Petrovče, blo
ke v Dobrteši vasi, poslov
no zgradbo Žalec, hala KIL 
Liboje, farma piščancev 
Pircšica, RTP Podlog III 
in druge manjše objekte), 
med katerimi bi namenili 
nekaj več besed gradnji 
hotela Golding — Rubin v 
Žalcu. Gradnja te investi
cije je rezultat dolgoletne
ga sodelovanja občin Ža
lec in Kruševac, s kateri
mi se poglablja in širi raz
voj bratstva in enotnosti 
med občinami, ki izhaja 
še iz časa narodnoosvobo
dilne vojne. Po nekajlet
nem sodelovanju med ob
činama je prišlo tako do 
odločitve, da bo gostinsko 
podjetje ŽUPA iz Krašev
ca pomagalo zgraditi v 
Žalcu hotel, ki je za obči
no Žalec velikega pomena. 
Sredstva za izgradnjo ho
tela, katerega predračun
ska vrednost je okrog 60 
milijonov, bo zagotovilo 
gostinsko podjetje ŽUPA 
v višini 50 milijonov in 
Skupščina občine Žalec iz 
združenih sredstev preo
stanek. Poleg hotela bo 
pokrit bazen, za keterega 
bo prispevala sredstva Ob
činska telesnokulturna 
skupnost.

Lokacija hotela Golding 
-Rubin je severno od Na
me Žalec. Glavni projekt 
je izdelal Razvojni center 
Celje, rok izgradnje objek
ta pa je L 10. 1979. Zelo 
kratek rok nalaga naši te
meljni organizaciji, še po
sebej odgovorno nalogo, 
če omenimo, da smo že

takoj na začetku priprav
ljalnih del naleteli na te
žave. Normalen potek del 
je ovirala podtalna voda.

Slaba nosilnost tal pri iz
kopih do 3 m v globini je 
zahtevala, da je bilo treba 
bistveno spremeniti prvot
no temeljenje in bo to tu
di vplivalo na končno ce
no in rok dovršitve.

Podatke posredovala:
Marija Kroflič, 
Zlatko Prislan

Dozidava novih prostorov k osnovni šoli v Preboldu

PISMO IZ FRANKOLOVEGA

Bili smo srečni in veseli..
Zelo nas je veselilo, da ste nas obiskali. Prepriča

ni smo, da ste prav tako kot mi, pionirji, tudi vi za- 
dovljni, da se sodelovanje med nami in vašim kolek
tivom poglablja.

Kako srečni in veseli smo bili, ko so nam naši 5 
učitelji povedali, da želite, da nastopamo na vaših J 
proslavah. Z velikim veseljem smo se pripravljali in * 
trudili, da bi bili z našim delom zadovoljni. Upamo, da 4- 
nas boste še večkrat povabili, saj smo ponosni, da lah- J 
ko vašim delavcem in mnogi tudi svojim staršem, ki ri
so zaposleni pri vas, pokažemo, kaj znamo. Upamo in 23- 
želimo, da bi se naše sodelovanje razširilo še na dru- J 
ge oblike in da bi bila naša srečanja pogostejša. * 

Veseli smo lepega darila, ki ste nam ga ob obisku 4- 
prinesli in obljubljamo, da bomo podarjeno tudi kori- ^ 
stno uporabljali, da bomo postali pridni graditelji na- ri
še socialistične skupnosti.

Dovolite, da se vam v imenu vseh pionirjev in na- * 
ših tovarišev učiteljev najiskreneje zahvalim. *

Frankolovo, 26. decembra 1978. 4-
Edi Trobiš, predsednik pionirske organizacije

iF

Na Vranskem je bil predan namenu Dom kulture

Stanovanjski blok v Preboldu

Upravno poslopje »Zarja« v Petrovčah

Gradbena jama za temeljno ploščo restavracijskega dela 
hotela v Žalcu

Ingrad 5
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Za delavčev 
standard

ne sme presenetiti
KOTIČEK TOZD GO 
LJUBLJANA

PRIJETNO JE V 
STEPANJSKEM NASELJU

V preteklem letu je bila 
aktivnost TOZD Gradbena 
operativa Ljubljana na po
dročju standarda delavcev 
usmerjena na izboljšanje 
bivalnih razmer, zlasti še, 
ker se morajo barakarska 
naselja umakniti s podro
čja mesta Ljubljane in nje
gove širše okolice. Delni 
rezultat teh prizadevanj je 
bil nakup 112 postelj v 
samskih domovih v Šte
panjskem naselju. Seveda 
smo s tem rešili komaj 
t retino trenutnih potreb. 
Vodstvo TOZD se še na
prej prizadeva pridobiti 
nove prostore, ki bi omo
gočali delavcem, po napor
nem delu, ustrezen aktiven 
počitek, kulturno bivanje 
in dobro prehrano, zaveda
joč se, da so dobri bivalni 
pogoji temelj človekovih 
potreb in eden od osnov
nih pogojev za angažirano 
delo na gradbiščih in za 
izpolnjevanje drugih na
log, ki v letošnjem letu za 
naš TOZD niso majhne.

Objekta A-13 in A-17 v 
Stepanjskem naselju, kjer 
bivajo naši delavci, smo v 
eni prejšnjih številk naše
ga čisopisa že predstavili. 
Zato poglejmo, kaj misli
ta o A-13 delavca ki sta 
se vanj preselila iz nase
lja v Prualh.

Milan Stojičič — stroj
nik v betonarni Koseze je 
dejal: »Ni primerjave. V

Milan Stojčič

tako lepi sobi me nihče 
ne ovira in tudi jaz niko
gar ne oviram. Tu imam 
toplo vodo za kopanje, ki 
je na Prulah bila vedno 
problem, čistoča je večja, 
čeprav je potrebno pri tem 
poudariti, da' je tu v Ste
panj skem naselju vse no
vo, moderno.. Pogrešam 
le stroj za pranje perila,

Ingrad 6

ki so ga upravljale! doma 
obljubili, vendar obljube 
še niso izpolnili. Urejena 
tudi še ni prehrana, se
daj pozimi sem odpovedal 
kosilo — predvsem zato, 
ker je tako kratek dan — 
in se po končanem delu, 
ko se vračam z gradbišča 
ustavim v eni od gostilnic, 
ki jih je tu vse polno, 
hrana pa izdatna. Čez pol
letje, ko se tudi dlje časa 
zadržujemo na gradbišču, 
bom zopet naročil kosilo. 
Zadovoljen in vesel sem, 
to moram poudariti.«

Ivan Strnad — gradbeni 
tehnik na gradbišču ŠC-9:

»Na Prulah je bila pred
nost le v tem, da je bila 
kuhinja in hrana blizu, o 
vsem drugem pa ni pri-

Ivan Strnad

merjave. Tu je vse boljše
— topla voda za kopanje, 
sobe so bolj pospravljene, 
bolj se lahko, upoštevajoč 
red v domu, posvetim 
branju ali gledanju televi
zije. To predvsem zato, 
ker nas je manj ob TV 
sprejemnikih, saj je ta na
meščen v vsaki etaži. Ima
mo svoj prostor za druž
beno dejavnost, na Prulah
— pa saj veste, je menza 
za vse, za celo naselje.

Cena 300.- din na mesec 
ni velika (razliko do pol
ne cene regresira TOZD), 
zlasti, če vem, koliko pla
čujejo posamezniki za le
žišče pri privatnih osebah.

Želim vsem delavcem, 
da bi imeli take pogoje 
bivanja kot jih imamo mi 
v Štepanjskem naselju.«

Žgi j a tehnika Strnada 
se bo kmalu izpolnila, saj 
je vodstvo TOZD — po 
sklepu vseh delavcev — 
podpisalo družbeni dogo
vor o financiranju in iz
gradnji treh samskih do
mov v šiški, kjer bomo 
pridobili 300 novih ležišč.

Dušan Lajovic

Nič nas
V KOLEKTIVU ZA 
SPLOŠNI LJUDSKI 
ODPOR

V okviru uresničevanja 
nalog Zakona o družbeni 
samozaščiti, varnosti in 
notranjih zadevah ter v 
počastitev 30. letnice var
nostne službe in 60. letni
ce ustanovitve KPJ spreje
ma odbor za ljudski od
por in družbeno samoza
ščito v delovni organizaci
ji GIP Ingrad program 
praznovanja, ki je posve
čen tudi Tednu varnosti 
pod geslom »Nič nas ne 
sme presenetiti«.

V bistvu gre za nadalj- 
no krepitev uresničevanja 
koncepta družbene samo
zaščite, zatem za informa
tivno - propagandno dejav
nost ter za vzgojo na tem 
področju, za organizacijo 
ter obiske posameznih raz
stav, vaj, strokovnih pre
davanj, seminarjev in 
športnih tekmovanj in ne 
nazadnje za odločitev, da 
bodo posamezne aktivnosti 
v času praznovanja Tedna 
varnosti od 7. do 13. maja 
letos.

Na področju uresničeva
nja družbene samozaščite 
bomo posebno skrb posve
tili predvsem organizacij
ski in kadrovski krepitvi 
odborov za LO in DS ter 
v tej zvezi nadaljni krepit
vi aktivnosti posameznih 
članov. To je nujno zavo
ljo tega, ker so odbori za 
LO in DS nosilci obramb
nih priprav in družbene 
samozaščite. Vsi odbori za 
LO in DS imajo za letos 
izdelane tudi svoje delov
ne programe.

Skrb bo namenjena eno
tam Civilne zaščite, ki jih 
bomo kadrovsko okrepili. 
Za pripadnike Civilne za
ščite je bil prejšnji mesec 
organiziran 72-urni tečaj. 
Vrh tega bomo za vse pri
padnike Civilne zaščite že 
letos nabavili potrebno o- 
premo. V programu pa so 
tudi razne vaje z enotami 
Civilne zaščite.

Posebna pozornost bo po
svečena enotam narodne 
zaščite. Tako bomo v te
meljnih organizacijah pri
pravljali razna predavanja 
in seminarje ne samo za
radi krepitve znanja, tem
več tudi kot obliko redne
ga, pravočasnega in kako
vostnega obveščanja. Ra
zen tega bomo letos za pri
padnike narodne zaščite 
kupili orožje in potrebno 
opremo.

Dejavnost bo segla tudi 
na področje informativno- 
propagandne dejavnosti ter 
vzgojne varnosti. Prav za
to bomo organizirali spro
tno obveščanje o družbe
nopolitičnih dogajanjih, 
kot tudi o nalogah na po
dročju novitet v ljudskem 
odporu in družbeni samo
zaščiti.

Aktivnost bo usmerjena

še v obujanje revolucio
narnih tradicij NOB ter v 
usposabljanje mladih na 
področju družbene samo
zaščite. Prav zato bomo or
ganizirali razna predavan
ja ter obiske in oglede raz
nih muzejev.

V počastitev Tedna var
nosti pa bomo organizira
li skupaj s pripadniki JLA 
ogled sodobnega orožja, 
obiskali pa bomo tudi 
kraj zadnjega boja Pohor
skega bataljona in muzej. 
Čakajo nas tudi razna sre
čanja in tekmovanja s pri
padniki JLA, ob 60. letnici 
ustanovitve KPJ pa bomo

Za nami sta dve leti u- 
resničevanja zakona o 
združenem delu. V tem si
cer kratkem času so se 
bolj uveljavile nekatere 
pomembne značilnosti v 
našem družbeno — gospo
darskem in političnem po
dročju, ki se razvijajo na 
temelju samoupravno do
govorjenih načel, t. j. v 
samoupravnih in družbe
nih dogovorih. Vse te po 
sledice, ki niso prišle sa
me od sebe, je bilo treba 
najprej sprejeti nato kon
kretizirati v praksi. Prav 
iz te prakse se kaže vse 
večja samoupravi j alska
zavest delavcev, delovnih 
ljudi in občanov. Samo
upravni odnosi so se po
globili tako daleč, da ima 
praktično delavec in ob
čan vse večji vpliv na 
družbena dogajanja in po
staja zato dejanski soust
varjalec jutrišnjega dne.

Tako postaja zakon o 
združenem delu vse bolj 
orožje v rokah delavcev 
pri uresničevanju njihovih 
interesov iz katerih izha
jajo tudi njihove dolžno
sti. Vse to daje oporo de
lavcem pri razpolaganju s 
sredstvi za proizvodnjo in 
celotno ustvarjeno prese
ženo vrednost, kjer so da
ni vsi pogoji za boj zoper 
različne pojave, zasebne, 
državne ali skupinsko-last- 
niške monopole oz. oblike 
odtujevanja rezultatov nji
hovega dela.

Prvi premiki, v katerih 
dobiva združeno delo od- 
ločilnejšo vlogo pri gra
ditvi družbeno — ekonom
skih odnosov, temeljijo v 
vedno večji meri na spo
znanju delavcev, da je za
kon o združenem delu po
dlaga, lahko bi rekli, iz
hodišče in opora, da sami 
delavci v TO začenjamo

organizirali proslavo.
Ob zaključku Tedna var

nosti bomo organizirali še 
ogled skupne vaje, ki jo 
bodo imeli pripadniki mi
lice. narodne zaščite in ga
silci. V mesecu aprilu bo
mo organizirali razna 
športna tekmovanja pod 
imenom »Igre mladosti«. 
Tudi ta tekmovanja bodo 
imela obeležja Tedna var
nosti. Seveda pa se bomo 
v čim večjem številu ude
ležili osrednje proslave 
Tedna varnosti, ki bo 13. 
maja.

Avgust Frelih

obvladovati celotni doho
dek in presežno vrednost 
v TO. Še več, delavci zdru
žujejo delo in sredstva v 
skladu s svojimi skupni
mi interesi. To je tudi re
zultat, da naša DO s svo
jo družbenopolitično sa
moupravno in strokovno 
organiziranostjo uporablja 
vse bolj sodobne dosežke 
dela, ki so rezultat boljše 
produktivnosti dela in se 
s takim odnosom uvršča
mo med naj večja gradbe
no — idustrijska podjetja 
v SRS. Takšno spoznanje 
in uspehi pri spreminja
nju družbenih odnosov ka
žejo, da so sedanji aktiv
nosti pri naši preobrazbi 
doseženi lepi rezultati. 
Vendar pa moramo to ak
tivnost na vseh nivojih 
odločno usmerjati ključ
nim zelo zahtevnim vpra
šanjem, povezanimi s svo
bodno menjavo dela z mi
nulim delom s planira
njem, nagrajevanjem po 
delu, izobraževanjem, z 
inovatorsko aktivnostjo, 
skratka s celovito izobraz
bo v cilju za še večje in 
boljše življenjske in de
lovne odnose ter pogoje 
dela v celotni naši delov
ni organizaciji. Taki do
sežki so in bodo največji 
uspeh zakona o združe
nem delu, saj si brez u- 
streznega prispevka vsake
ga posameznega delavca 
ne moremo zamišljati, da 
bi se uresničil tako, ka
kor smo se dogovorili.

Zato živimo v prepriča
nju, da je dosežek in de
lovni uspeh vseh na tak
šni stopnji, ki daje jam
stvo, da bomo v nasled
njem obdobju dosegli še 
večje rezultate.

Franc Vrbnjak

URESNIČEVANJE ZAKONA O ZDRUŽENEM DELU

LEPI REZULTATI
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Delovni dogovor
Zadnja seja koordinacijskega sveta ZSMS GIP »In

grad« Celje, 10. januarja letos, je bila delavna, po šte
vilu razpravljalcev in zadovoljiva po številu prisotnih.

Osrednja točka razprave je bila vsekakor izvedba 
vseh programsko delovnih konferenc po osnovnih orga
nizacijah v temeljnih organizacijah, skupnih službah in 
domski skupnosti. Potrjen je bil terminski plan izvedbe 
konferenc po osnovnih organizacijah in konkretne za
dolžitve posameznih članov koordinacijskega sveta sko
zi vse leto. Vse delovne konference morajo biti tako 
opravljene do naslednje seje koordinacijskega sveta, ki 
bo v februarju.

Med drugim so bili obravnavani tudi predlogi ma
terialov za osnovne organizacije, ki so bili z določeni
mi dopolnitvami potrjeni in to: Poslovnik o delu in or
ganiziranju osnovnih organizacij, programska usmeritev 
dela koordinacijskega sveta za nadaljnje obdobje, ki 
je usklajena z nalogami ter zaključki zadnjih kongre
sov, programi del posameznih komisij ter vzorec finan
čnega plana. Vsi ti dokumenti služijo kot izhodišče za 
izdelavo dokumentov, ki jih bodo sprejemale organiza
cije na konferencah.

V mesecu februarju bo organizirano še predavanje 
in skupaj s športnim društvom delovne organizacije og
led smučarskih poletov v Planici.

V občinskem merilu se bomo vključili v delovno ak-

Naše delo lani in letos
MLADI V TOZD PO

Minilo je leto, kakor vsa
ko drugo, vendar smo v 
tem letu bogatejši za ne
kaj izkušenj. Akcije, ki 
smo jih izpeljali, neuspehi 
in uspehi, ki so spremlja
li naše delo, vse to nas je 
izučilo, kako pristopiti k 
delu v novem letu.

Rad bi vas seznanil z 
OO ZSMS TOZD PO, z nje
nim delom, pripravami na 
novo obdobje, z akcijami 
v preteklem letu.

Kot vsaka družbenopoli
tična organizacija, si je 
tudi naša OO sestavila 
plan dela — akcijski pro
gram za obdobje 1978. le

ta. Ne bi našteval točk 
programa, ampak naj na 
kratko opišem realizirane 
akcije.

Kot najbolj uspelo akci
jo naj omenim Kviz zna
nja, ki smo ga organizirali 
v mesecu maju. Tej uspe
li akciji na področju kul
ture je sledilo športno 
tekmovanje pod nazivom 
Igre mladosti, katerih smo 
se udeležili tudi mi in do
segli lepe uspehe. Mesec 
maj ne bi bil mesec mla
dih, če ne bi v tem mese
cu mladi pristopili z vso 
vnemo k vsaki akciji. To 
vemo tudi mi na našem 
TOZD. Zato smo organi
zirali čiščenje in krasitev 
obratov skupaj z OO TOZD

Mehanizacije. Mesec maj 
pa smo zaključili s spre
jemom Titove štafete, ki 
so se ga udeležili tudi na
ši mladinci.

Poletje je vplivalo tudi 
na našo OO, saj je aktiv
nost v času dopustov ne
koliko padla. Ponovno pa 
se je začelo delo v mese
cu avgustu. Organizirali 
smo medtozdovsko tekmo
vanje v malem nogometu. 
Hoteli smo prebuditi mla
de iz poletnega dopustniš
kega razpoloženja in res 
nam je akcija popolnoma 
uspela.

Kot nekaka prelomnica 
ali vodilo vseh mladih Slo
venije, je bil 10. kongres 
ZSMS v mesecu oktobru. 
Naša OO si je ob tem za
dala, da bo vestno izvrše
vala vse naloge in akcije, 
ki bodo izhajale iz dela 
10. kongresa. Najprej smo 
pripravili stališča in pred
loge, po katerih so se 
vključili vsi člani OO na
šega TOZD z aktivnim de
lom. Prva akcija po kon
gresu je bila izpeljava de
lovne konference, kjer smo 
med drugim tudi potrdili 
in predlagali analizo ak
tivnosti in kadrovsko spre
membo v samem predsed
stvu.

Naštel sem le nekaj ak
cij, s katerimi sem vam 
hotel predstaviti našo OO. 
Pričelo se je novo leto, z 
njim pa tudi nov dopol
njen akcijski program, po 
katerem imamo v planu 
kot prvo izpeljati delovno 
konferenco, podeliti zadol
žitve in določiti roke iz
peljav akcij.

Predsednik OO ZSMS 
TOZD PO 

Kampuš Rafko

cijo pri ureditvi Sončnega parka, tekmovanja za naj
boljšo osnovno organizacijo in najboljšega samouprav- 
ljalca, izvajali naloge na področju Hortikultura 80, itd.

Sprejet je bil tudi sklep, da bodo seje koordinacij
skega sveta vedno v eni izmed osnovnih organizacij, 
kjer bo posebna pozornost v razpravi namenjena pro
blemom te sredine. Na seje v temeljnih organizacijah 
bodo vabljeni tudi predstavniki političnih aktivov do- 
tičnih temeljnih organizacij.

Franci Ramšak

Z zadnje seje koordinacijskega sveta

Uspešna tudi zadnja nalogaNujno več
RAZGOVOR S ŠTIPEDIST1

V začetku februarja le
tos je bil razgovor s šti
pendisti naše delovne or
ganizacije, ki je bil orga
niziran po sklepu koordi
nacijskega sveta ZSMS 
GIP »Ingrad« Celje.

Razgovora se je udele
žilo 47 štipendistov, direk
tor kadrovsko pravne služ
be Franc Berginc, šef od
delka za izobraževanje Al
bert Kerkoš, članica ko
misije Zlatka Rojc in pred
sednica komisije Marta 
Ograjenšek.

Uvodoma je predsedni
ca komisije podala nekaj 
splošnih podatkov o šti
pendiranju in ugotovila, 
da imamo skupaj 70 šti
pendistov. Od tega jih je 
28 na visokih, 2 na višji in 
40 na srednjih šolah. Med 
njimi imamo tudi tri Ti
tove štipendiste in sicer: 
Helena Jurkar —Ekonom
ska fakulteta, Franc Skok 
— FAGG in Franc Ranči- 
gaj — strojna fakulteta.

V tem letu bo zaključi-

stikov
lo šolanje 26 štipendistov 
na srednjih šolah in štirje 
na visokih.

V teku razgovora smo 
ugotovili, da namerava od 
26 dijakov, ki bodo za
ključili šolanje v tem letu, 
nadaljevati študij kar 14 
dijakov, od tega 11 iz TSŠ. 
Direktor kadrovsko prav

ne službe Franc Berginc 
je štipendiste seznanil z 
organizacijo podjetja, z 
vključevanjem štipendi
stov v delovni kolektiv in 
jih opozoril na obveze, ki 
jih imajo po končanem šo
lanju do delovne organi
zacije. Prav tako jih je se
znanil z možnostmi študi
ja ob delu.

Razgovor je bil sklenjen 
z naslednjim zaključkom:

Štipendisti, ki želijo na
daljevati študij na višji 
stopnji, naj vložijo proš
nje, ki se bodo nato skup
no obravnavale. V kolikor 
pa bodo nadaljevali študij 
kljub negativnemu odgo
voru s strani delovne or
ganizacije, se jih pismeno 
zaveže, da bodo po kon

čanem študiju izpolnili ob
veznosti do delovne orga
nizacije, ki izhajajo iz 
sprejemanja štipendije na 
srednji šoli, v nasprotnem 
primeru bodo morali vr
niti štipendijo.

Vsi štipendisti na sred
njih šolah morajo ob pol
letju in ob koncu šolske
ga leta takoj sporočiti 
svoj uspeh oddelku za izo
braževanje. Prvo soboto v 
aprilu bo organiziran s 
štipendisti ogled naših 
gradbišč po temeljnih or
ganizacijah, konec meseca 
maja ali v začetku junija 
pa bi s pomočjo multivi- 
zije, organizirali za vse šti
pendiste predavanje o do
sežkih v gradbeništvu.

Razgovori s štipendisti 
naj bi postali redna obli
ka izmenjave mnenj vsaj 
dvakrat letno.

Upamo, da bo naslednji 
tak pogovor s štipendisti 
bolj živahen, da bomo zve
deli več o težavah, s ka
terimi se srečujejo naši 
štipendisti in da jim bo
mo v tem lahko pomagali, 
kolikor bo v naši moči.

Marta Ograjenšek

Mladi v TOZD GO Šentjur

Zadnja naloga, katero 
smo si mladinci iz OO 
ZSMS TOZD GO Šentjur 
zastavili lani, je bila pri
prava dvorane za zaklju
ček leta celotnega kolek
tiva TOZD GO Šentjur.

Kakor vsa leta do se
daj, se je tudi lanski za
ključek leta odvijal v ve
liki jedilnici delavskega 
naselja na Teharju. Veliki 
in pusti jedilnici smo z 
nekaj smrekovih vejic in 
manjšim številom novo
letnih okrasov navdihnili 
malo novoletnega čara in 
na veselje vseh mladincev 
OO ZSMS TOZD GO Šent
jur, je bil celotni kolektiv 
našega TOZD prijetno pre
senečen. To vse pa je vpli
valo na sproščeno novo
letno vzdušje, ko potegne
mo črto pod dosežki v 
preteklem letu in pregle
damo naloge, ki čakajo v 
novem letu.

Naše delo v preteklosti 
in naloge v prihodnosti so

povedali v. d. dir. TOZD 
GO Šentjur Kotnik Mar
jan, ing., predsednik OOS 
Herman Vovk in predsed
nik delavskega sveta Kle- 
novšak Štefan. Vsi govor
niki so poudarili, da nas 
čaka v letu 1979 še več 
dela. Zato pa bo potrebno 
delo sprejeti bolj zavestno 
in vanj vložiti še več tru
da. Ker pa kolektiv TOZD 
GO Šentjur združuje do
bro tretjino mladincev, o- 
stane tudi nas mladih ve
liko breme. Prepričan sem 
da se bomo vsi mladinci 
OO ZSMS TOZD GO Šent
jur zavestno vključili v 
delo. Poleg tega pa nas 
čakajo še naloge, katere 
smo si zastavili na X. kon
gresu ZSMS v Novi Gori
ci.

Ta uspešno opravljena 
naloga nam bo dala še 
večji elan za nadaljno de
lo.

Darko Krušič
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Stanovanje za dobro počutje
OBISK NA DANSKEM
DANCI SE OTEPAJO BETONSKIH STANOVANJSKIH 
SILOSEV

Od 12. do 15. decembra lani je bil v organizaciji 
Društva inženirjev in tehnikov Slovenije ogled dosež
kov arhitekture in gradbeništva Danske. Ogleda se je 
udeležilo okoli 50 strokovnjakov iz naše republike, med 
njimi sva bila tudi projektanta Projektivnega biroja. 
Čeprav je bil ogled časovno zelo omejen, smo dobili
osnovni pregled o povojni

Poudarek ogleda je bil 
na stanovanjski izgradnji. 
Danska je namreč po voj
ni prešla iz pretežno agrar
ne v industrijsko državo, 
s tem pa se je tudi hitro 
začel razvijati Kopenha- 
gen kot glavno mesto. Na
stale so potrebe za novi
mi stanovanjskimi površi
nami, tako da zdaj stano
vanjske soseske obkroža
jo mestno jedro, naj no
vejše so že 25 do 30 kilo
metrov oddaljene od sre
dišča mesta. Rast teh sta
novanjskih sosesk poteka 
sitematično, oblikujejo se 
kompletne soseske z vso 
infrastrukturo ter z dobri
mi prometnimi povezava
mi s središčem in z indu
strijskimi conami.

Ogledali smo si tri so
seske, ki so locirane južno 
in jugozahodno od Kopen- 
hagna.

BRNDBV STR AN D je 
eno od naselij, ki so bila 
postavljena kmalu po voj
ni kar se opazi pri kon
ceptu planiranja in izgrad
nje. Stanovanja so v dvo
etažnih, štirietažnih blo
kih ter 16 etažnih stolpni
cah. Objekti so postavlje
ni tako, da med njimi na
stajajo notranji prostori, 
vendar je njihova celotna 
postavitev še zelo toga. 
Strogo je ločen peš pro
met od avtomobilskega. 
Ob robu naselja pa so ti
re j ene zelene površine z 
rekreacijskimi. Po izjavah 
danskih strokovnjakov, ki 
so nas vodili, so tak način 
planiranja že presegli, po
sebej pa so se odrekli 
gradnji stanovanj v viši
no. Tako v naseljih, ki so 
bila zasnovana kasneje, ne 
zasledimo več stanovanj
skih blokov ali stanovanj
skih stolpnic.

Nov način planiranja 
smo videli v soseskah GA- 
DEKAERET in TASTRUP. 
To, kar smo videli v teh 
dveh soseskah, je koncept 
planiranja, ki ga uporab
ljajo v večini zahodnoe
vropskih in severnoevrop
skih mestih. To so takoi- 
mcnovana vrstna naselja 
ali »garden cities«. Obliku
jejo se namreč zaključe
ne stanovanjske soseske z 
vso potrebno infrastruk
turo (manjšimi trgovina
mi, servisi, otroškimi vrt
ci, šolami ter domovi za 
ostarele stanovalce), za več 
sosesk skupaj pa zgradijo 
večji trgovski center, kjer 
so lahko tudi večji rekre
acijski objekti. Ti trgov
ski centri pomenijo več
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danski izgradnji.

ali manj posrečene arhi
tektonske rešitve, izvedeni 
pa so vsi po enotnem kon
ceptu. Oblikujejo se na
mreč notranje pokrite ko
munikacije, ob katerih so 
locirani prodajni prostori, 
servisni dostopi so ali v 
kleti ali pa drugače ure
jeni, vendar je vsepovsod 
strogo izpeljan princip lo
čenega peš in avtomobil

skega prometa.
Posebej pa je zanimiva 

gradnja samih stanovanj. 
Stanovanja so namreč v 
pritilčnih ali enonadstrop
nih objektih, s tem, da je 
iz bivalnih prostorov ne
posreden dostop na teren, 
oblikujejo se popolnoma 
zaprti ali odprti atriji. V 
večini primerov so vhodi 
posameznih nizov postav
ljeni eden nasproti druge
mu, tako da se oblikujejo 
peš cone, vmes pa so no
tranji bivalni atriji. Vozi
la so pri tem postavljena 
na rob naselja, notranjost 
je predvidena izključno 
kot peš cona. Do posamez
nih stanovanj tako sploh 
ni možen avtomobilski do
stop, temu so se zavestno 
odrekli na račun kvalitet
nejšega bivanja.

Po tem konceptu je mož- 
n,o različno oblikovati sta
novanjske soseske, pač 
glede na razpoložljiv te
ren, sredstva ter znanje in 
čut planerja. Tako najde
mo naselja z lepo obliko
vanimi notranjimi prosto
ri, naselja z bogatejšo ar
hitekturo samih zgradb, 
nasprotno pa je najti tudi 
soseske z objekti relativ
no nizkega standarda, ven

dar oblikovalcem kot tudi 
stanovalcem arhitektura 
samih objektov ni pri
marnega značaja, stanoval
ci namreč svojo individu
alnost in kreativnost izra
žajo v opremljanju svojih 
zunanjnih in notranjih sta
novanjskih prostorov.

V soseski Gadekaeret 
smo lahko videli, kako 
takšno naselje tudi nasta
ja. Del naselja je bil že 
zgrajen, v drugem delu pa 
je bilo še odprto gradbi
šče, na katerem smo vide
li stanovanjske objekte v 
različnih fazah gradnje. 
Posamezni nizi so zgraje
ni kot enoten objekt, vse 
instalacije v nizu so izve
dene v kineti pod objek
tom, kineta je dostopna iz 
jaška ob objektu, tako da 
odpadejo vse neprijetno
sti pri eventuelnih popra

vilih. Na gotove temelje 
položijo montažne talne 
plošče, nanje pa montažne

nosilne stene in montažne 
stropne plošče. Zunanje 
stene so armiranobetonske 
sendvič stene z vmesno 
toplotno izolacijo iz tervo- 
la. Stene so na zunanji 
strani že finalno obdela
ne, vgrajena so že okna 
in vrata, med seboj pa so 
tesnjene s traj neelastičnim 
kitom. Celotno gradbišče 
daje izredno dober vtis, 
vse komunikacije so na
mreč asfaltirane, ni nobe
nih. nepotrebnih deponij, 
vsa izgradnja pa je meha
nizirana.

Da bi dobili zaključen 
pregled stanovanjske iz
gradnje, smo si ogledali 
veliko trgovsko hišo za no
tranjo opremo Ikea. Tam 
smo na enem mestu videli 
tisto, kar je možno najti 
po raznih trgovinicah v 
mestu. Lahko rečemo, da 
so Danci verni predstavni
ki skandinavskega desig- 
na. Pri oblikovanju pohi
štva prevladujejo elemen
ti v vidnem lesu, pretež
no v svetlem tonu, ele
menti pa so manjših di
menzij, poudarek je na
mreč na fleksibilni uredi
tvi prostora. Vse to je v 
precejšnjem nasprotju z 
bogato opremo Nemčije 
in ekstravagantno opre
mo Italije.

Prav v Danski je mož
no videti, da oprema sta
novanja ne pomeni samo 
oblikovanje elementov po
hištva, ampak predstavlja 
celotno oblikovanje irteri- 
eura: od zaves, dekorativ
nih talnih oblog, svetil, 
pribora, keramike in dru
gih elementov drobne de
korativne opreme. Prav 
pri drobni dekorativni o- 
premi smo lahko občudo
vali odličen design ter bar
vitost, ki temelji na tradi
ciji. Vse skupaj pa kaže 
na izredno visoko kulturo 
bivanja.

Pri vsem tem nam po
stane jasno, da imajo 
Skandinavci specifičen 
koncept življenja in biva
nja. Na vsakem koraku se 
čuti prisotnost človeka, ki 
noče živeti v betonskih si
losih, ki hoče v vsakem 
trenutku živeti v nepo
srednem stiku z naravo, 
kateremu je končno pre
cej nepomembno, kako iz
gloda fasada njegovega ob
jekta, pomembno mu je 
samo, da se v svojem bi
valnem prostoru počuti 
prijetno in domače. Mis
lim, da je to tisti faktor, 
katerega pri našem plani
ranju in oblikovanju sta
novanj precej zanemarja
mo.

Popolnoma sem prepri
čan, če nam je vse tisto, 
kar smo videli v tem 
kratkem času na Danskem 
dalo povoda za razmišlja
nje, potem je ta strokov
ni ogled dosegel svoj na
men.

Ivo Prodan, dipl. arh.

Dopisujte v 
svoje 

glasilo!



Kako najhitreje do stanovanja (III.)
Do lastnega stanovanja 

tudi z nižjimi dohodki
Zakon o družbeni pomo

či v stanovanjskem gos
podarstvu iz leta 1972 vna
ša v sistem reševanja sta
novanjskih problemov ši
roke možnosti reševanja 
ne glede na višino dohod
kov, ki jih družinski člani 
mesečno sprejemajo. V 
prvi vrsti so družine z 
nižjimi dohodki dobivale 
v glavnem najemna stano
vanja, zgrajena s sredstvi 
za družbeno pomoč oz. t. 
i. solidarnostna stanova
nja. V letu 1978 so vse sa
moupravne stanovanjske 
skupnosti v Slovenjii, sku
paj s poslovnimi bankami, 
sprejele Dogovor o pogo
jih in merilih za pridobi
tev premij na podlagi na
menskega varčevanja za 
obdobje od 1. 1. 1978 do 
31. 12. 1980. Dogovor do
loča, da prejmejo varče
valci za stanovanje premi
jo po končani varčevalni 
dobi.

Namen izplačevanja pre
mij tistim, ki namensko 
varčujejo pri banki za sta
novanje, je spodbuditi k 
varčevanju tudi družine z 
nižjimi dohodki. Premija 
je neke vrste denarna na
grada za namensko varče
vanje za lastno stanova
nje oz. nevračljivo posoji
lo.

Kdo dobi premijo?
Vsak varčevalec, ki na

mensko varčuje za:
— nakup stanovanja,
— gradnjo stanovanjske 

hiše,
— rekonstrukcijo stano

vanjske hiše, s katero 
se pridobi dodatna sta
novanjska površina oz. 
večje število stanovanj
skih prostorov, ali pa 
se v stanovanjsko hišo 
oz. stanovanje vgradijo 
sanitarije, oz. ogreval
na oprema in s tem iz
boljša stanovanjski 
standard.

— obnovo stanovanjske hi
še, ki obsega popolno 
obnovo ali zamenjavo 
gradbenih konstrukcij 
m elementov ter instai- 
lacij, vendar brez sta
novanjske opreme,

dobi premijo, če njegov 
mesečni dohodek na čla
na gospodinjstva v prete
klem letu ne presega 75% 
poprečnega OD v SRS, oz. 
150% poprečnega OD v 
SRS, če je samski.

Višina premije se izpla
ča po lestvici:

do 90%
nad 90 — 120%
nad 120 — 150%

Premija je lahko tudi 
višja, v kolikor stanovanj
ska skupnost predvidi v 
ta namen višja sredstva 
kot večjo spodbudo na
menskega varčevanja. Od
stotek se lahko spreminja

Stolpnica v Novi vasi bo 
kmalu sprejela stanovalce

iz leta v leto. Tako je npr. 
žalska stanovanjska skup
nost v letu 1978 sprejela 
za 5% višje odstotke pre
mije kot določa republiš
ki dogovor.

Izplačevanje premije
Varčevalec ima pravico 

do premije po končani 
varčevalni dobi. Pismeno 
vlogo za premijo naslovi 
na samoupravno stano
vanjsko skupnost, odboru 
za družbeno pomoč tiste 
občine, v kateri ima stal
no bivališče oz. pri tisti 
banki, pri kateri varčuje. 
Pri istem naslovu dobi tu
di potrebne obrazce in na
vodila za izpolnitev ter 
druge informacije v zvezi 
z varčevanjem in premijo.

Vsi tisti, ki še nimate 
urejenega stanovanja in 
ste v dilemi, kaj storiti, 
da bi do njega čim p rej 
prišli, ki trenutno čakajo 
na najemno družbeno sta
novanje pri podjetju, saj 
boste sredstva potrebova
li za lastno udeležbo ob 
dodelitvi stanovanja (sa
mo za nova lahko koristi
te namensko posojilo, za 
starejša pa ne.) Zlasti 
mlade družine in še sam
ski bi morali razmisliti o 
ugodnosti varčevanja, ker 
imajo potem možnost, da

Če znaša poprečni meseč
ni dohodek na člana gos
pod. naslednji % od po
prečnega dohodka v SRS 
v preteklem letu

do 45
nad 45 — 60
nad 60 — 75

% premije na privarčeva
ni znesek pri:
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Premijo dobijo tudi var
čevalci, ki so samski, ven
dar za njih v prednji le
stvici (prva kolona) velja
jo naslednji odstotki me
sečnega dohodka:

preko solidarnostnega 
sklada dobijo najemno 
stanovanje za dobo 5 oz. 
6 let. Brez varčevanja tak
šna družina nima možno
sti za hitrejše rešitve pre

ko solidarnostnega stano
vanjskega sklada in tudi 
naše podjetje ne daje jam
stva, da bo družini v pe
tih oz. šestih letih varče
vanja pomagalo rešiti sta
novanjski problem. Da se 
to splača, dokazujejo do

sedanji primeri, pri kate
rih je samoupravna stano
vanjska skupnost premo
stitveno rešila stanovanj
ski problem za dobo var
čevanja sedmim družinam. 
Od teh je ena 3-članska 
družina v petih letih že

privarčevala toliko sred
stev, da z bančnim posoji
lom, posojilom Ingrada in 
OZD, kjer je zaposlen za
konec ter lastnimi sred
stvi, lahko kupi družinsko 
stanovanje.

Marija Gazvoda

NA PRIMERIH SE UČIMO

Hvala, krvodajalci!
V naši delovni organiza

ciji so bili vedno dobri 
odzivi na krvodajalske ak
cije in imamo veliko krvo
dajalcev, ki to humano de
lo opravljajo že leta. O 
teh bomo posebej sprego
vorili, ko bomo zbrali po
datke za nazaj, medtem ko 
danes le nekaj več o dveh 
akcijah v lanskem letu.

Lani smo v Ingradu dva
krat organizirali krvoda
jalsko akcijo. V juliju za
radi gradbene sezone sa
mo v skupnih službah in 
Projektivnem biroju, v de
cembru pa za vse celjske 
temeljne organizacije in 
skupne službe. Lahko bi 
rekli, da sta bili to dve 
poskusni akciji, v katerih 
smo preizkusili lastno pri
pravljenost za pomoč so
človeku. Z odzivnostjo 
smo bili več kot zadovolj
ni, saj so darovali kri de
lavci in delavke iz vseh 
temeljnih organizacij s se
dežem v Celju in iz grad
bišča EMO Celje, TOZD 
Ljubljana. Med darovalci 
so bili tudi učenci, kate
rim velja posebna pohva
la. Skupno je darovalo 
kri 65 članov kolektiva, še
stim pa kri iz različnih raz
logov ni bila odvzeta.

Jožica Gnilšek

Dvakrat so darovali kri:
Vera Vanovšek, Irena Bri
šar in Franc Ramšak iz 
skupnih služb; Edvard Fi- 
jačko iz Proizvodnih ob
ratov; Marija Sovine iz 
Projektivnega biroja;

Enkrat so darovali kri: 
Lojzka Mravljak, Bogdan 
Košenina, Jožica Gnilšek 

in Andro Dukarič iz skup
nih služb; Ana Kosaber, 
Pavel Grabner, Alojzija 
Podsedenšek in Franc 
Turnšek iz Projektivnega 
biroja; Jože Lipovšek, Mi
hael Lečnik, Boris Belehar, 
Stanko Bernard, Branko 
Grbič in Rajko Sentočnik 
in Proizvodnih obratov; 
Branko Doler, Edi Lipov
šek, Ciril Firšt, Franc

Gmajner, Vlado Nožak, 
Anton Agrež, Andrej Vaš, 
Bojan Velenšek, Drago 
Kukovič, Vinko Lesjak, Bo
jan Knez, Bojan Bogičevič, 
Sergej Mlakar, Marjan 
Bevc, Jože Turk in Mo- 
min Draganovič iz Meha
nizacije; Anton Jurkošek, 
Jože Žnidaršič, Franjo Luc, 
Čamil Salkič in Stanko Je
lačič iz TOZD IGM Med
log; Martin Martinovič iz 
Šentjurja; Ivan Hrašar iz

Pero Petrovič

Žalca; Zlatko Flac in Pe
ro Vukovič iz Ljubljane; 
Janez Potočnik iz Lesnih 
obratov; Safet Djulbič, An
te Bonič, Darko Miklav
čič, Karel Kelner, Silvo 
Tamše, Pero Petrovič, Vin
ko Čander, Ekrem Plivac, 
Marjan Dimnik, Jože Re- 
pas in Mladen Rodič iz 
Celja ter učenci Domske 
skupnosti: Ahmed Muhič, 
Aleksander Horvat, Ljubi- 
ša Milijaševič, Boro Teša- 
novič in Drago Kosič.

Med člani kolektiva je 
prav gotovo še veliko kr
vodajalcev, ki se udeležu
jejo akcij tam, kjer sta
nujejo ali delajo. Ker ne 
vemo, kateri so, žal ne 
moremo objaviti njihovih 
imen, jih pa zato prosi
mo, da se zglasijo v taj
ništvu TOZD, da jih evi
dentiramo, nakar bomo la
žje organizirali tudi po zu
nanjih TOZD.

Marsikomu, ki je sposo

ben darovati kri, pa se za 
to ne odloči iz kakršnihko
li razlogov, pa bo morda 
spodbuda naslednji pri
mer:

V celjski bolnišnici seje 
zdravil naš delavec Av
gust Černoša. Za njegovo 
zdravljenje je bolnica po
trebovala kri tiste skupi
ne, katere je primanjkova
lo. Zdravstveno osebje se 
je obrnilo na nas s pro
šnjo, da zaprosimo tri na
še delavce — krvodajalce 
iste krvne skupine za da
rovanje krvi in to Jožico 
Gnilšek iz skupnih služb, 
Antona Agreža iz Mehani
zacije in Pera Petroviča iz 
GO Celje. Vsi trije so bili 
takoj pripravljeni to sto
riti in so se odvzema tu
di udeležili. Primer upravi
čuje humanost in čut za 
pomoč sočloveku, še zla
sti, ker je bil doslej v vr
stah krvodajalcev tudi 
Černoša, ki je tokrat sam 
potreboval kri.

Navedenim trem krvo-

Anton Agrež

dajalcem se posebej za
hvaljujemo. Tak čut mo
ramo gojiti zlasti pri na
ši mladini. Zavedajmo se, 
da ga gojimo predvsem z 
lastnim zgledom, mladi pa 
naj bodo dovzetni za do
ber zgled in sploh za vse, 
kar je pozitivno, humano 
in koristno.

Marija Gazvoda
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Zavarovanje obratovalnega 
zastoja ali šomaža

Smučarji tekmovali 
na Rogli

Slabo vreme je bilo ver
jetno poglavitni vzrok, da 
se je letošnjega internega 
prvenstva Ingrada v vele
slalomu udeležilo le 39 
smučarjev.

Na pobočju Rogle je na 
razmeroma kratki progi bi
lo postavljenih 14 vratič, 
skozi katere so se tekmo
valci spustili ločeno po 
skupinah glede na starost. 
Prvenstvo je postreglo z 
nekaj presenetljivih uvrsti
tev, največja presenečenja 
pa sta pripravila 15 letni 
učenec Dušan Cater, (kije 
zmagal v skupini mlajših), 
in delovodja Jernej Čater 
(drugi v srednji starostni 
skupini). Zal nam je tudi 
ta tekma pokazala, da med 
ženskami ni prodornega 
napredka niti glede rezul
tatov niti glede števila 
tekmovalk. Zato pa je bor
ba med fanti vsako leto 
večja.
REZULTATI:

Moški do 33 let: 1. Ča
ter Dušan 24.71, 2. Špiljak 
Toni 25.13, 3. Ocvirk Mit
ja 27.06, 4. Ramšak Franc 
28.57, 5. Turk Stane 28.70, 
6. Mirnik Stane 28.71, 7. 
Gornik Karli 28.91,8. Šmar
čan Drago 29.16, 9. Mlakar 
Alojz 29.53, 10. Kovač Sta
ne 29.62, 11. Škorjanc
Franc 29.87, 12. Kramer
Gregor 30.38, 13. Berk Bo
žo 30.46, 14. Lesjak Zlatko 
30.64, 15. Ribežl Dušan
30.67, Čebela Marjan 30.89, 
17. Salobir Izidor 31.21, 18. 
Dimnik Marjan 31.68, 19. 
Zalokar Boris 31.71, 20. 
Remšak Franc 33.23, 21.
Vrbnjak Bojan 36.82.

Moški od 33 do 40 let:
1. Rom Karli 26.23, 2. Ča
ter Jernej 27.24, 3. Čater 
Vinko 28.04, 4. Komel An
drej 29.11, 5. Kranjc Alojz 
29.66, 6. Lipovšek Jože

jinsuijiiisisisisinsinnnsisisi

IZID ŽREBANJA

Za novoletno nagradno 
križanko je prispelo 61 re
šitev. Žreb je določil: po 
100.- din prejmejo Jožica 
Pančur — skupne službe, 
Vili Petecin — GO Celje 
in Edi Jakop — proizvod, 
obrati.

Po 80,- din prejmejo: 
Marta Ograj enšek — skup
ne službe, Olga Križanec 
— Rogaška Slatina in Na
taša Keržan — GO Celje.

Po 50,- din prejmejo: 
Krista Novak — skupne 
službe, Nada Muhič — 
skupne službe in Franc 
Trost — IGM Medlog, 
kamnolom Liboje.

Rešitve za križanko v 
tej številki pošljite do 10. 
marca na uredništvo.

31.30, 7. Kovačič Janez
31.82, 8. Ocvirk Adolf 34.64,

Moški nad 40 let: 1. Co
larič Milan 30.37, 2. Ajster 
Roman 31.71, 3. Uplaznik 
Anton 32.93, 4. Slemenšek 
Karl 33.11, 5. Zajc Julij
33.68, 6. Funkl Rafko 34.95.

Ženske: 1. Kolšek Slavi
ca 34.01, 2. Franc Emilija 
40.42, 3. Vrbnjak Slavica 
1,23.25.

Smučarji Ingrada bodo 
letos še tekmovali na ob
činskih sindikalnih igrah 
in na zimskih ŠIG '79 od 
1. do 3. marca na Zatmi- 
ku. Želimo jim uspešne 
uvrstitve. Smuk!

V. Š.

Skoraj vse temeljne or
ganizacije združenega de
la se zavedajo, da jih vsa
kodnevno ogrožajo nevar
nosti proti katerim se tu
di zavarujejo. Običajno pa 
je zavarovalna zaščita za 
katero se TOZD-i odločijo 
omejena le na zavarovanje 
požara in strojeloma, pa 
še vloma, kar vse pred
stavlja zavarovanje proti 
neposrednim škodam, ki 
pretijo njihovim osnovnim 
in obratnim sredstvom. 
Ob večjih požarnih škodah 
pa tudi strojelomnih obi
čajno zavarovani TOZD ni 
prizadet le s škodo na o- 
bratnih zgradbah in pro
izvajalnih sredstvih, mar
več tudi s posredno škodo 
zaradi zastoja v obrato
vanju. Ta škoda se odraža 
predvsem v izgubljenem 
dohodku in nepokritih 
stroških v času obnove u- 
ničenih ali poškodovanih 
obratnih zgradb in proiz
vajalnih sredstev. Zastoji 
so zlasti po požarnih ško
dah razmeroma dolgi, iz 
prakse povzemamo da ne
malokrat trajajo tudi ce
lo leto.

TOZD, ki skrbi za dol
goročnejšo varno poslova

nje bo poleg osnovnega 
požarnega in strojelomne- 
ga zavarovanja vsekakor 
sklenila tudi zavarovanje 
obratovalnega zastoja ali s 
tujko šomaža zaradi poža
ra ali zaradi strojeloma. 
S tem bo namreč brez 
motenj lahko obnovila 
proizvodnjo in ji ne bo 
potrebna razna solidarna 
pomoč širše družbe, saj 
ji bo razen neposredne 
škode na osnovnih in ob
ratnih sredstvih zavaroval
na skupnost povrnila tudi 
izpadli dohodek, ki v času 
zastoja ni mogel biti pri
gospodarjen.

V Jugoslaviji pa tudi 
Sloveniji je sorazmerno 
slabo zajetje šomažnih za
varovanj, saj jih je vseh 
okoli 500, v Sloveniji pa 
jih je nekaj preko 200. 
Zdi se, da so TOZD-i pa 
tudi naša širša družba 
premalo seznanjena s pred
nostmi, ki jih nudita šo- 
mažno zavarovanje na os
novi požara in šomažno 
zavarovanje na osnovi 
strojeloma. Opažamo tudi, 
da zanimanje za zavarova
nje naraste v neki branži 
šele tedaj, ko katera TOZD 
doživi večji zastoj zaradi

požara ali strojeloma. Sti
hijsko sklepanje šomažnih 
zavarovanj po škodi ned
voumno ni najbolj primer
no, TOZD-i bi se morali 
osveščeno in preračunljivo 
odločati za sklepanje teh 
zavarovanj. V zvezni repu
bliki Nemčiji je naprimer 
le redka industrijska fir
ma brez šomažnega zava
rovanja, to pa zlasti zato, 
ker tam ne poznajo soli
darnosti, še več pa na do- 
brozajetja tega zavarova
nja vplivajo sindikati, ki 
ne dopuščajo odpuščanja 
delavcev v času zastoja 
zaradi požara ali stroje
loma.

Ker je šomažno zavaro
vanje sorazmerno nova za
varovalna vrsta in med 
zavarovanci zato še ni do
volj poznana, bi bilo slej 
kot prej primerno, da 
TOZD-i preden se odločijo 
za sklenitev tega zavaro
vanja zahtevajo podrob
nejše tolmačenje, pa tudi 
izdelavo ponudb za kon
kretne primere, kar lahko 
opravijo strokovni delavci 
zavarovalne skupnosti.

Miha Ferlan, dipl. ing.
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Letošnje naloge v občinski 
resoluciji

Ob koncu januarja so delegati vseh treh zborov celj
ske občinske skupščine med drugim sprejeli resolucijo 
o politiki izvajanja družbenega plana občine v letoš
njem letu. Gre za dokument, ki je sestavni del sred
njeročnega načrta, sicer pa plan, ki je več kot obvezu
joč. Tudi zaradi izpolnitve srednjeročnega načrta, saj 
nas do njegovega zaključka loči le še poldrugo leto.

Po tej resoluciji naj bi se realni družbeni proizvod 
celotnega gospodarstva letos povečal za sedem odstot
kov in bi naj znašal okoli 6,7 milijard dinarjev, oziro
ma okoli 104.000 din na prebivalca.

Industrijska proizvodnja bi se naj povečala za osem 
odstotkov, zaposlenost v združenem delu za 2,5%. Ob 
teh pogojih naj bi na novo odprli od 800 do 900 novih 
delovnih mest.

Izvoz se bo povečal za devet odstotkov, naložbe za 
deset, realni osebni dohodki pa za dva odstotka.

V temeljnih razvojnih nalogah v letošnjem letu ima 
posebno mesto tudi gradbeništvo in proizvodnja grad
benega materiala. Te naloge so opredeljene z naslednji
mi besedami:

»Gradbene organizacije, ki delujejo na območju ob
čine, si bodo prizadevale, da bodo z izboljšano organiza
cijo dela tako gradbenih kot zaključnih del še izboljša
le dosedanje dosežke. Vse gradbene delovne organiza
cije, zlasti pa Ingrad, morajo stalno razvijati industrij
sko tehnologijo gradnje in s tem skrajševati roke iz
gradenj.

V letu 1979 bosta Gradis in Ingrad dobila nove pos
lovne prostore. Prav tako bo Cestno podjetje nadaljeva
lo z drugo fazo izgradnje poslovnih prostorov.

Pomembne naloge gradbene operative na sploh pa 
se kažejo tudi v poglavju, ki govori o stanovanjski 
gradnji. Sicer pa naj bi letos v celjski občini zgradili 
v družbeni gradnji 421 stanovanj.

V centru Celja gradimo poslovno-stanovanjski objekt

Montaža proizvodne hale v Cinkarni

CELJE - CELJE - CELJE - CELJE

Osrednja knjižnica 
»Edvarda Kardelja"

Kolektiv Osrednje knjižnice v Celju je že v dneh ža
lovanja sklenil poimenovati svojo ustanovo po umrlem 
revolucionarju, državniku in znanstveniku Edvardu Kar
delj u.

Razen tega so v Celju stekle razprave o poimenova
nju kakšnega trga ali ulice po Edvardu Kardelju.

Dom na gričku
V okviru občinske telesnokulturne skupnosti v Ce

lju je stekla več kot hvaležna akcija za zgraditev ozi
roma dograditev doma na Gričku v Liscah.

Gre za območje, ki se že nekaj let uveljavlja kot po
membna rekreacijska točka. Toda, manjkal je objekt, 
kjer bi bile na voljo tudi gostinske usluge in še kaj.

V zdajšnjem načrtu je preureditev doma in zgraditev 
hovih prizidkov. Prav tako naj bi uredili še nekaj igrišč, 
zagotovili več športnih rekvizitov in podobno.

Za začetek akcije ima telesnokulturna skupnost na 
voljo dva milijona dinarjev. To je seveda premalo za 
izvršitev vseh del. Tako pobudniki in organizatorji ak
cije računajo na prispevke združenega dela ne samo v 
denarju, marveč še posebej v materialu, delu in podob
no.

Načrt o postavitvi oziroma ureditvi doma na Gričku 
zasluži vso pozornost in prav gotovo tudi našo podporo.

iz Celja.
Pajk Viljem, K elektri

kar; Rošer Anton, K avto
mehanik in Mališ Mirko, 
K strojni ključavničar — 
iz Mehanizacije.

Kačič Miran, gradbeni 
tehnik iz Laškega.

Hasič Fahrudin, K elek- 
troinštalater in Vran Bo
ris, K monter centralne 
kurjave iz Proizvodnih o- 
bratov.

Upokojeni so bili:

Starostno:
MIRNIK KARL, rojen 

14. 9. 1917, gradbeni delo
vodja iz Šentjurja. V pod
jetju je bil zaposlen od 
'L 4. 1948 do 31. 12. 1978, 
ali celih 30 let in 9 mese
cev. Stalno živi v Celju, 
Lopata štev. 42.

ANTIH RAJKO, rojen 
15.8 8. 1928, šofer iz Žal
ca. V podjetju je bil zapo
slen od 1. 8. 1960 do 1 
12. 1978, kar je 18 let in 
4 mesece. Živi v Žalcu 
Kajuhova štev. 10.

GOLEŽ HEDVIKA, ro 
jena 25. 9. 1923, čistilka v 
Delavskem naselju. V pod
jetju je bila zaposlena od 
'19. 6. 1957 do 27. 12. 1978 
ali 21 let in 6 mesecev 
Živi v Celju, Iršičeva štev 
6.

V plesnem koraku
Tradicionalnost se ohranja. Tudi na področju družab

nih prireditev, plesov.
Prvo na vrsti bo družabno srečanje s plesom, ki ga 

v soboto, 24. februarja v Narodnem domu pripravlja 
Zveza društev inženirjev in tehnikov celjskega območja 
s sodelovanjem društv^ ekonomistov Celje.

Drugi na vrsti pa bo dvanajsti valčkov večer, ki bo 
v organizaciji celjskega turističnega društva, v soboto, 
3. marca prav tako v Narodnem domu.

Prišli
Kadrovske spremembe 

v mesecu decembru 1978 
in Januarju 1979

V tem času smo spreje
li 54 delavcev, od tega se 
jih je 10 vrnilo iz JLA, in 
sicer:

Hajnšek Karl, K mizar 
iz Lesnih obratov; Vitanc 
Drago, K elektrokar iz Me
hanizacije; Jeraša Jože, e- 
lektro tehnik iz Skupnih 
služb; Gorjup Igor, grad
beni tehnik in Bošnjako- 
vič Asim, PU zidar iz Šent
jurja; Sevšek Milan, K 
stavbni ključavničar in 
Mlakar Peter, K elektro- 
inštalater iz Proizvodnih 
obratov, Cigrovski Ivan, 
K zidar iz Žalca; Jakovlje
vič Stipo, NK gradb. de
lavec in Selimovič Zajim 
K tesar iz Celja.

Na novo življenjsko pot 
so stopili:

Aličkovič Ramiz, Bešla- 
gič Rasim in Džanič Sa
kih — iz Celja.

Glavaš Djuradj, Živko- 
vič Čedo in Močič Raden- 
ko — iz Medloga.

Plevnik Majda, Šafarič 
Stanko in Majerič Fran
čiška — iz Proizvodnih o- 
bratov.

Pukmajster Branko iz

odšli
Slovenskih Konjic.

Rebevšek Martin iz Me
hanizacije.

Naraščaj v družini so 
dobili:

Novački Petar, hčer Bar
baro; Amidžič Rade, hčer 
Dragano — iz Šentjurja.

Klarič Ivan, sina Peja 
— iz Laškega.

Roškič Mihajlo, hčer 
Silvijo — iz Medloga.

Padežnik Franc, sina 
Silva — iz Proizvodnih o- 
bratov.

Pogorevc Branko, sina 
Marka — iz Slovenskih 
Konjic.

Fiker Milan, hčer Sonjo, 
Nikolič Nenad, sina Ne
deljka — iz Celja.

Rebevšek Martin, sina 
Mamjana — iz Mehaniza
cije.

Čestitamo!
Odšlo je 74 delavcev. 

Razlogi prenehanja dela 
so različni, omenila bi le 
da so

V JLA odšli:

Avdič Hasan, NK dela
vec iz Medloga.

Djurič Petar, PK grad
beni delavec iz Šentjurja.

Šurbek Milivoj, K zidar

Invalidsko:
MARKUŠEK AVGUST,

rojen 15. 8. 1926, vodja od
delka materialne v Skup
nih službah. V podjetju 
je bil zaposlen od 26. 2. 
1957 do 5. L' 1979, ali 21 
let in 10 mesecev. Živi v 
Zidanem Mostu, Obrežje 
štev. 14.

Jožica Verdnik

ZAHVALA

Ob boleči izgubi drage
ga očeta Viktorja Ernec- 
la, se iskreno zahvaljujem 
za darovani venec in ti
stim, ki so ga spremili na 
njegovi zadnji poti. 
Hvaležna in žalujoča žena 

in drugo sorodstvo

ZAHVALA

Ob smrti mojega očeta 
Alojza Šusterja se iskreno 
zahvaljujem sodelavcem 
in kolektivu Ingrad za iz
raženo sožalje, poklonje
no cvetje in spremstvo na 
njegovi zadnji poti.

Vili Šuster

ZAHVALA

V življenju smo nemoč
ni!

Ob boleči izgubi dragega 
očeta Alojza Zupana se is
kreno zahvaljujem Osnov
ni sindikalni organizaciji 
GIP »Ingrad« Celje za po
klonjeno cvetje in vsem 
za spremstvo na poslednji 
poti. Posebna zahvala pri
jateljem in najožjim sode
lavcem tehnične službe za 
cvetje in izkazano pozor
nost.

hčerka Anica Čonč 
in vsi njeni
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ŽALNA SEJA
Otožni in žalostni smo 

vsi, ker med nami ni več 
priznanega voditelja naše
ga delavskega gibanja, ču
dovitega človeka, dosled
nega komunista, velikega 
revolucionarja in nenad- 
kriljivega teoretika socia
listične, samoupravne in 
neuvrščene Jugoslavije.

Toda lik tovariša Kar
delja ostaja v našem traj
nem spominu, njegovo de
lo pa trajna pridobitev. Z 
vsem, kar je dal in s či
mer nas bo njegovo delo 
še naprej bogatilo, je zra- 
stel v velikana naše revo
lucije in se za vedno zasi
dral v srca vseh naših lju
di.

Jože Mešl, koordinator ZK Ingrad, je govoril o plodni 
življenski poti Edvarda Kardelja, borca in arhitekta 
socialističnega samoupravljanja.

Žalne seje v počastitev spomina na velikega revolucio
narja in marksista so se udeležili predstavniki vseli 
družbenopolitičnih organizacij v Ingradu

ZANIMIVOSTI IZ GRADBENIŠTVA

Racionalna gradnja Ob dnevu žena
Kako lahko dosežemo 

najbolj ugodno razmerje 
med izvedbenimi in vzdr
ževalnimi stroški.

Institut za raziskave s 
področja gradbeništva v 
ZR Nemčiji je v letošnjem 
letu objavil, študijo, ki je 
tudi za naše razmere zelo 
aktualna. Obravnava vpliv 
izbora gradbenih materia
lov na racionalnost grad
nje. Pri ekonomskem o- 
vrednotenju objektov ne 
upošteva le investicijske 
vrednosti, temveč tudi vse 
vzdrževalne stroške za 
predpisano dobo trajanja 
objekta oziroma njegovih 
delov.

Med prvotnimi stroški 
za gradnjo objekta ter ka
snejšimi vzdrževalnimi 
stroški so namreč odnosi 
zelo raznoliki. Velik vpliv 
na vzdrževalne stroške ima 
predvsem izbor materia
lov pri projektiranju in 
kvaliteta izvedbe.

Ne smemo pričakovati, 
da bo višja začetna inve
sticija zagotovila nižje 
vzdrževalne stroške že sa
ma po sebi. Optimalen od
nos med izvedbenimi stro
ški ter stroški vzdrževanja 
je tisto, kar imenujemo ra
cionalno gradnjo. To dose
žemo z iskanjem najbolj 
primerne konstrukcijske 
zasnove, z najbolj ustrez
nimi delovnimi postopki in 
najbolj primernimi mate
riali.

Analize so pokazale, da 
so po 80 letih uporabe ob
jektov, vzdrževalni stro
ški znašali od 1,3 do 1,4 
kratno vrednost začetnih 
investicijskih stroškov. Za
nimive so nadaljnje ugo
tovitve, kateri deli objek
ta zahtevajo največ vzdr
ževalnih stroškov. Izraže
no v odstotkih od celotnih 
vzdrževalnih stroškov so 
rezultati sledeči: strehe
(odvisno od izvedbe) do 15 
%, okna z zasteklitvami

Ingrad 12

do 15 %, fasadne obdelave 
do 3 % in talne obloge do
4 ii^ o-

Delež teh štirih elemen
tov znaša od 14 do 28 % 
investicijske vrednosti ce
lotnega objekta, kar zavi- 
si od projektne zasnove. 
Pripomniti moramo, da bi 
se ti odstotki pri nas ver
jetno razlikovali, saj je 
znano, da zahtevajo pri 
nas fasadne obdelave veli
ke vzdrževalne stroške.

Nadaljnje analize obrav
navajo vsako izmed nave
denih elementov za različ
ne izvedbe. Tako so na 
primer ugotovili, da je kri
tina iz strešne lepenke si
cer po začetni vrednosti 
najcenejša, ne pa tudi naj
bolj ekonomična, ker za
hteva več vzdrževanja.

Čeprav je črna kritina z 
nasutjem padca 15 — 20 
11 u dražja od izvedbe s 
strešno lepenko, se je iz
kazala kot najbolj ekono
mična za obdobje upora
be 50 let (z njihovimi ma
teriali!)

Kritine iz plastičnih fo
lij tudi za Nemce danes 
še niso najbolj ekonomič
ne, ker je visoka začetna 
investicija.

Podobno ugotavljajo, da 
je za površinske obdelave 
fasad, kljub bogatemu iz
boru, še vedno najbolj 
ekonomičen žlahten omet.

Pri analizah oken se je 
plastično okno izkazalo 
kot najbolj primerno, ven
dar le na osnovi aproksi- 
mativnih izračunov, ker ta 
okna ne obstojajo še 50 
let.

Pri talnih oblogah je tre
ba poleg razmerja investi
cijskih in vzdrževalnih 
stroškov upoštevati še za
htevane lastnosti.

Ugodno razmerje izkaz"- 
jejo tlaki iz vinaz plošč m 
mozaik parketa, slednji je 
znatno bolj ekonomičen 
od tekstilnih talnih oblog.

Pri betonskih in kamni
tih tlakih ter nekaterih tla
kih iz keramike so inve

sticijski stroški enaki ce
lotnim stroškom po 50 le
tih uporabe, ker jih ni tre
ba obnavljati. Ker pa je 
začetna investicija često 
višja, ne spadajo med naj
bolj ekonomične izvedbe.

Take pregledne analize, 
kot jih kažejo ti primeri, 
so lahko koristen pripo
moček projektantom in in
vestitorjem za racionalno 
zasnovanje objektov.

Za spreminjajoče činite- 
lje, kot so trenutne cene 
na tržišču, plače, trajnost 
ter najemnine, se uporabi
jo korekcijski faktorji, s 
katerimi se dobijo realne 
vrednosti za trenutno sta
nje.

Ta študija obravnava tu
di metodo dela za take 
detajlne analize posamez
nih izvedb.

S takim pristopom je 
možno bolj zavestno pro
jektirati ter prihraniti ve
liko denarja in skrbi.

Elza Črepinšek, 
dipl. inž. arh.

Običajno ob tem dnevu pomislimo na rože, želje in če
stitke malčkov svojim materam, na čestitke sodelavcev, pri
jateljev .. . Toda 8. marec ni samo to. Predvsem ni le dan 
pozornosti, čestitk in želja, ampak dan, ki spominja, obvezuje 
in ukazuje. Besede, izrečene ob tem dnevu — mednarodnem 
prazniku žensk — naj nikomur ne zvenijo kot ponavljajoče 
se fraze iz leta v leto. To je poklon spominu na zgodovino 
boja ženske v svetu za enakost in srečnejšo bodočnost, po
klon spominu na zgodovino boja jugoslovanske ženske tako 
na fronti, pri graditvi temeljev ljudske oblasti kot pri po
vojni obnovi domovine in pri graditvi socialistične skupno
sti. Njen boj še ni končan. Enakopravno ga nadaljuje v so
cialistični revoluciji in ostaja mu zvesta kljub naporom, ki 
jo dnevno spremljajo zaradi t. i. dvojne zaposlenosti — v 
službi družine in družbe. Smo delegatke v samoupravnih or
ganih, interesnih skupnostih, v organih družbeno-političnih 
skupnosti, družbeno-političnih organizacijah, v društvih in 
drugih organizacijah, kmečke proizvajalke, matere, žene de
lavke za stroji, na gradbiščih, najdemo pa že tudi prvo'voz
nico avtobusa.

boj, začet pred skoraj sedmimi desetletji v Nemčiji, Švi
ci, ^na Danskem . . . moramo nadaljevati, v njem pa izbojeva
ti še več kot je izbojevala naša jugoslovanska socialistična 
družba, ki je že dosegla na področju osvoboditve ženske in 
človeka nasploh, toliko kot doslej nobena dežela na svetu 
Ta vec pa pomeni željo po razbremenitvi ženske s problemi 
s katerimi se še ,srečuje v družinskem krogu (problemi var
stva otrok, izostajanja z dela zaradi nege bolnega otroka 
obremenitev z gospodinjskimi opravili, ki ženski dnevno od
vzema prepotrebni čas zase, za lastno izobraževanje, razve
drilo, za družinsko toplino in ukvarjanje z otroci, s katerimi 
so zaposlene matere tako malo skupaj). Mnoge ženske no
sijo poleg teh bremen še breme hranitelja družine in trp
ljenja ob možu alkoholiku in takšnih družin ni malo.

Odbor aktiva žensk

Vsem delavkam 
čestitamo

za 8. marec

Izdaja Gl P »Ingrad« Celje, v 
nakladi 3000 izvodov, časnik 
urejuje uredniški odbor. Od
govorni urednik Franjo Čev- 
nik, urednik Mojca Jagrič, 
tehnični urednik Vili Šuster. 
Prispevke sprejema uredništ
vo časopisa. Rokopisov in slik 

ne vračamo.

Tisk: »Papirkonfckcija« Krško. 
Po mnenju izvršnega sveta 
SRS, Sekretariata za infor
macije je časnik oproščen 
davka na promet proizvodov, 
(št. 421-1/72, z dne 16. 7. 1974).


